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سال  هفتم/ شماره صد و هشتاد و چهار/ سه شنبه ۹ شهریور ۱۴۰۰/ قیمت ۲۰۰۰ تومان 

هفته نامه

ضربان  اقتصاد شهر

 گزارش
گوی و میدان 

در دستان علی قاسم زاده
شورای  اعضای  مرداد  چهارم  پنجشنبه،  روز 
اسلامی شهر اصفهان »علی قاسم زاده« را بعنوان 
انتخاب  اصفهان  کلانشهر  شهردار  سی وهشتمین 
کردند. قاسم زاده از چهره های اصولگرای اصفهان 
است که سابقه فعالیت در عرصه مدیریت شهری 
بخصوص حوزه فرهنگی را در کارنامه خود دارد. اما 
نظر کارشناسان در مورد این انتخاب چیست؟ از 
دید آنها چه مسائل و مشکلاتی بر سر راه مدیریت 
شهری جدید وجود دارد؟ در این گزارش سعی داریم 

تا چالش های پیش روی ...
۰۳

فاجعه فرونشست زمین به مرکز و  محدوده تاریخی اصفهان رسیده است؛

فرونشست تاریخ اصفهان
بمب ساعتی، سرطان، بمب اتم و توصیفاتی از این قبیل نشان از وضعیت وخیم فرونشست زمین در اصفهان دارد. 
اگرچه تا دو سال پیش اصفهان در رتبه دهم فرونشست کشور قرار داشت، اما بررسی های جدید نشان داد نشانه های 
این پدیده تا حدی پیش رفته که امروز استان اصفهان در رتبه نخست فرونشست زمین در کشور قرار گرفته و سرعت 
پیشروی آن به حدی است که به آثار مناطق شهری و قلب اصفهان رسیده و امروز بررسی های جدید حکایت از نشانه 
های نشست در بناهای تاریخی دارد. حالا کارشناسان، میزان نشست نسبی در میدان نقش جهان را 2 تا 3 سانتیمتر 

در سال عنوان می کنند.

گزارش

۰۲

 گزارش
گرداب

 عدم قطعیت ها
تغییر و تحولات بازار پول که رشد ۴2/۶ درصدی 
پایه پولی تا پایان تیرماه )نسبت به مدت مشابه سال 
گذشته( از نشانه های بارز آن است، همان عاملی 
است که در کنار نااطمینانی های موجود انتظارات 
تورمی را در جامعه فعال کرده و نیرو محرکه جدید 
رشد قیمت دلار نیز شده است. کارشناسان بر این 
باورند که عقب نشینی قیمت ها در بازار ارز تنها در 
یک حالت ممکن است و آن هم تکیه زدن فردی 
بر صندلی ریاست بانک مرکزی که بتواند فارغ از 

خواسته های...
۰۴

و  را شرکت آب  این طرح ها  امینی گفت:  هاشم 
فاضلاب استان اصفهان با صرف هزینه ای بالغ بر 318 
میلیارد و 500 میلیون تومان در 9 شهر و 3۶ روستای 
شهرستان های اصفهان، بوئین و میاندشت، چادگان، 
خوانسار، شاهین شهر، فریدن، فلاورجان، لنجان، 
نطنز، ورزنه، کوهپایه، نجف آباد و گلپایگان اجرا کرده 

است.
اجرای 83  شامل  شده  یاد  های  طرح  افزود:  وی 
کیلومتر خط انتقال آب شهری و 38 کیلومتر خط 
انتقال آب روستایی، اصلاح و توسعه 17 کیلومتر 
شبکه توزیع آب روستایی، احداث 11 مخزن زمینی 
با ظرفیت 10 هزار و 350 مترمکعب، احداث ۶ ایستگاه 
پمپاژ آب، احداث و تجهیز مجموعه آزمایشگاه های 
فیزیکو شیمیایی و میکروبیولوژی آب چاه های فلمن، 

نجف آباد، گلپایگان و شاهین شهر، آزمایشگاه فاضلاب 
تصفیه خانه سده لنجان  و اجرای طرح تله متری در دو 

مجتمع آبرسانی روستایی است.
جمله  از  گفت:  اصفهان  استان  آبفای  مدیرعامل 
مهمترین طرح هایی که با تلاش کارکنان این شرکت 
اجرا شده و در هفته دولت امسال به بهره برداری می 
رسد می توان به اجرای خط آبرسانی اضطراری به 
اصفهان بزرگ به طول 12/3 کیلومتر و قطر 1۴00 
میلیمتر، خط آبرسانی به شهرهای باغشاد و باغبهادران 
و روستاهای مسیر از تصفیه خانه باباشیخعلی به طول 
18 کیلومتر و قطر 200 و 500 میلیمتر و خط انتقال 
آب به مورچه خورت به طول ۴۴ کیلومتر و قطر 200 و 

300 میلیمتر اشاره کرد.
وی به طرح های آبرسانی روستایی نیز اشاره کرد و 

گفت: با بهره برداری از این طرح ها، آبرسانی سیار به 
25 روستا حذف و در مجموع آب شرب پایدار برای 3۶ 
روستا از جمله مجتمع روستایی قلعه زنبور چادگان 
شامل 15 روستا و مجتمع روستایی گلسار خوانسار 

شامل ۶ روستا تامین می شود. 
امینی در بخش دیگری از سخنانش به طرح های 
در حال اجرای بخش فاضلاب نیز اشاره کرد و گفت: 
آوری  جمع  شبکه  کیلومتر   190 اجرای  مراحل 
فاضلاب با قطرهای 200 تا 1۴00 میلیمتر در نقاط 
مختلف استان با هزینه 380 میلیارد تومان، احداث 7 
ایستگاه پمپاژ در شهرستان های اصفهان، فلاورجان، 
مبارکه و لنجان و همچنین احداث تصفیه خانه های 
فاضلاب چادگان، بویین میاندشت، تیران، نطنز و 
فولادشهر در مجموع به ظرفیت تصفیه 11 هزار و 580 
متر مکعب فاضلاب در شبانه روز به مراحل پایانی خود 
نزدیک می شود که امیدواریم تعدادی از آن ها در دهه 
مبارک فجر امسال به طور رسمی به بهره برداری برسد.

مدیرعامل آبفای استان اصفهان خبر داد؛

بهره برداری از 23 طرح آبرسانی شهری و روستایی در هفته دولت

مدیرعامـل آبفـای اسـتان اصفهـان از بهـره بـرداری همزمـان۲3 طـرح 
آبرسـانی شـهری و روسـتایی در هفتـه دولـت خبـر داد. هفته نامه نوسان

گروه شهری
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بررسی آمارها نشان می دهد نرخ بیکاری از حدود 12 درصد در ابتدای ریاست جمهوری 
روحانی)پایان سال 91(، اکنون به زیر 9 درصد در انتهای زمام داری وی در دولت رسیده 
است.  البته تحلیل نرخ بیکاری، بدون در نظر گرفتن نرخ مشارکت اقتصادی و جمعیت 
متقاضی شغل ممکن است دچار خطا شود.  به عنوان مثال ممکن است بدون اینکه به 
تعداد شاغلین اضافه شود با نا امید شدن بیکاران از بیدا کردن شغل، نرخ بیکاری کاهش 

یافته شده باشد.

رشید عزیزپور، دبیرکل کانون انجمن هاي صنایع غذایي یکي از راه حل هاي اساسي براي 
بازگشت اقتصاد کشور به ریل مطلوب را حذف ارز چندنرخي دانست و گفت: در چندنرخي 
بودن نرخ ارز، چیزي به جز رانت و فساد وجود ندارد اظهار داشت: مهم ترین مشکلي که 
نظام چندنرخي ارز ایجاد مي کند رانت پاشي است واین بدان معني است که تا زماني که 
سیستم با ارز چند نرخي اداره مي شود و چند نرخ براي ارز وجود دارد، نمي توان ادعا کرد 

قرار است با فساد مبارزه شود.

مردم  ســابق  نوسان:نماینده   
اصفهــان در مجلس شــورای 
اسلامی گفت: شرط اول موفقیت 
آقای رئیسی برای حل مشکلات 
کردن  هماهنگ  به  موفق  مردم، 

خودشان در بدنه دولت است.
حمیدرضا فولادگر با اشاره به تشکیل تیم 
اقتصادی دولت سیزدهم بیان داشت: اینکه 
تیم اقتصادی دولــت مورد تأیید مجلس 
قرار گرفته است را به فال نیک می گیریم؛ 
مسؤولان انتصابی از جمله معاون اول که 
خود رئیس جمهور گفته  است فرماندهی 
و مسؤول تیم اقتصادی دولت است، معاون 
سازمان برنامه و بودجه و معاون اقتصادی 
و وزرایی که از مجلس رأی اعتماد گرفتند 
مجموعا تیم اقتصادی دولت را تشــکیل 
می دهنــد. فولادگر خاطرنشــان کرد:  
دیگر مشــکلات از جمله حل مشکلات 
معیشتی مردم خصوصاً طبقات متوسط 
پایین، نظارت بر قیمت ها با در نظر گرفتن 
بحث های ســاختار اقتصــادی، اصلاح 
ساختارهای اقتصادی مخصوصا در بخش 
ســاختار مالی دولت، بحث  نظام پولی و 
بانکی و مالیاتی از اولویت هایی اســت که 
تیم اقتصادی دولت باید در نظر قرار دهد 
و اگر ناهماهنگی از تیــم اقتصادی دولت 
شروع شود قطعا شــاهد عدم موفقیت ها 
خواهیم بود. وی تأکید کرد: ممکن است 
برخی از شــکاف های که پیــش می آید 
و شکســت هایی به دنبال داشــته باشد، 
بنابراین شرط اول موفقیت آقای رئیسی 
بــرای حل مشــکلات مــردم، موفق به 

هماهنگ کردن خودشان است.
نماینده ســابق مردم اصفهان در مجلس 
شورای اســلامی ادامه داد: هر زمانی که 
عوامل اقتصادی دولت باهم هماهنگ تر 
عمل کردند در حل مشــکلات موفق تر 
بودند و زمانــی که ناهماهمگــی از تیم 
اقتصادی شــروع می شــد، اثــر آن را در 
مشکلات کشــور و بروز مشکلات شاهد 
بودیم. فولادگر درخصوص اولین چالش 
اقتصادی پیش روی دولت جدید توضیح 
داد: در ســال های اخیر، رشــد اقتصادی  
نوساناتی را داشته و کند شــده و حتی در 
این 2 ســال اخیر منفی هم شده و به تبع 
اینکه رشد اقتصادی با نوسان، کند و منفی 
شده است رشد سرمایه گذاری هم کاهش 
داشته و تولید ناخالص ملی هم به نسبتی 
که باید رشد می کرده نبوده و رو به کاهش 
بوده است؛ این مورد باید اولویت اول دولت 
باشد و تمام تلاش خود را برای افزایش رشد 
اقتصادی و سرمایه گذاری و بالا رفتن تولید 
ملی بگذارد.   نماینده سابق مردم اصفهان در 
مجلس شورای اسلامی بیان داشت: دومین 
مشکل تورم بالا است؛ در حال حاضر طبق 
آمار مرکز آمار این عدد حــدود ۴5 درصد 
اســت؛ افزایش روزافزون حجم نقدینگی 
و پایه پولی دلیل اصلی تورم است و دلایل 
بعدی آن شامل بحث های ارزی و کاهش 
تولید می شود. وی خاطرنشان کرد: سومین 
مشکل کسری بودجه ای است که دولت با 
آن مواجه است؛ دولت کسری بودجه مزمنی 
دارد که مدام در حال افزایش است و دلیل 
این مورد تراز نبــودن درآمدها و هزینه ها 
است. وی یادآور شد: اشکال دولت قبل این 
بود که تمام تخم مرغ ها را داخل یک سبد 
گذاشت و 8 سال اقتصاد کشور شرطی شد؛ 
اینکه مذاکرات را با حفظ عزت کشور داشته 
باشیم درست اســت اما باید در عین حالی 
که مذاکره می کنیم، ظرفیت های درونی را 
فعال می کردیم و خود این در مذاکرات یک 

برگ برنده می شد.

ارزچندنرخي  شاه بیت فساد در اقتصادروحانی با بیکاری چه کرد؟
اقتصاد اصفهان

     گزارش

شرط موفقیت 
آقای رئیسی

Is fahan

اقتصاد اصفهان در هفته ای که گذشت؛

دولت  وزیر   ۱۸ از  شده  منتشر  بیوگرافی  نوسان:براساس   
توجه  جالب  نکته  هستند.  تهران  متولد  وزیر  چهار  رئیسی، 
در زمان بررسی صلاحیت وزرای پیشنهادی در صحن مجلس 
تکرار یک انتقاد از سوی نمایندگان مختلف بود.منتقدان معتقد 
بودند باید سهم استان آنها در معرفی وزیر در نظر گرفته می 
شده است و این نکته را به عنوان یک نقطه منفی در کابینه 
سیزدهم مطرح می کردند. فارغ از درست بودن یا نبودن چنین 
نقدی به کابینه، این سوال مطرح است که سهم استان ها از 
کابینه سیزدهم چقدر است؟ براساس بیوگرافی منتشر شده 
از ۱۸ وزیر دولت رئیسی، چهار وزیر متولد تهران هستند و سه 
وزیر نیز به استان فارس می رسند. وزرای دادگستری و فرهنگ 
و ارشاد اسلامی از اهالی استان همدانند و زادگاه وزرای امور 
خارجه و صنعت و معدن نیز سمنان است. اهالی استان اصفهان 
هم ساداتی نژاد و علی اکبر محرابیان را در کابینه دارند. آنچه 
می خوانید، مهمترین رویدادهایی است که درهفته گذشته بر 

اقتصاد اصفهان گذشت؛
انتخاب شهردار اصفهان

اعضای شورای اسلامی شهر اصفهان روز پنج شنبه علی  با رای  بالاخره 
قاسم  زاده به مقام شهردار این شهر برگزیده شد. قاسم زاده در جلسه علنی 
شورای شهر که هفته گذشته برگزار شد با 12 رای از مجموع 13 رای در 
برابر احمدی، دیگر گزینه مطرح شده، توانست شهردار اصفهان شود. در 
جلسه انتخاب شهردار، یکی از اعضای شورای اسلامی شهر به سبب بیماری 
حضور نیافت که می تواند یکی از دلایل عدم اجماع حداکثری بر سر انتخاب 
شهردار نوسفر باشد. با این همه شورای شهر اصفهان در حالی گزینه نهایی 
خود را انتخاب کرد که طی هفته های گذشته در حال وارسی گزینه های 
مختلفی بود که در مرحله قبل به هشت نفر و سپس دو گزینه قاسم  زاده 
و احمدی کاهش یافت. شهردار منتخب کلان شهر اصفهان پیش از این و 
در زمان مدیریت سقایی  نژاد و جمالی  نژاد رئیس سازمان فرهنگی تفریحی 
این شهرداری بوده و سابقه تدریس در دانشگاه و فعالیت  های فرهنگی را 

نیز در کارنامه خود دارد.
۲3 درصد اصفهانی ها

 دز اول واکسن کرونا را دریافت کرده اند
مسؤول بیماری های واگیر مرکز بهداشت استان اصفهان گفت: حدود 23 
درصد از مردم استان اصفهان یک نوبت و حدود 13 درصد دو نوبت واکسن 
کرونا را دریافت کرده اند. رضا فدایی با اشاره به وضعیت واکسیناسیون در 
اصفهان اظهار داشت: تاکنون بیش از یک میلیون نفر نوبت اول و بیش از 
۴70 هزار نفر نوبت دوم واکسن کرونا را در استان اصفهان دریافت کرده اند. 
مسؤول بیماری های واگیر مرکز بهداشت استان اصفهان با اشاره به اینکه 
این تعداد واکسن به بیش از 71 هزار نفر زن و بیش از 77 هزار نفر مرد 
تزریق شده است، گفت: حدود 23 درصد از مردم استان اصفهان یک نوبت 
و حدود 13 درصد دو نوبت واکسن کرونا را دریافت کرده اند. وی افزود: 
مردم خارج از نوبت برای تزریق واکسن مراجعه نکنند، فقط کسانی که 
نوبت دوم واکسن چینی و ایرانی آن ها رسیده مراجعه کنند، تا نوبت جدید 
دریافت دوز اول واکسن را اطلاع رسانی کنیم. مسؤول بیماری های واگیر 
مرکز بهداشت استان اصفهان با اشاره به اینکه به طور متوسط هر روز 20 
هزار نفر در استان اصفهان واکسن کرونا دریافت می کنند که بخش عمده ای 
از آن مربوط به نوبت دوم واکسیناسیون است، خاطرنشان کرد: هنوز تا 
رسیدن به ایمنی جمعی فاصله داریم و باید میزان رعایت نکات بهداشتی و 

زدن ماسک به شدت توسط افراد انجام شود.
بازگشایی مدارس 
در زمان مناسب 

استاندار اصفهان گفت: به هیچ عنوان نباید برای خانواده ها نگرانی ایجاد کرد 
و مردم مطمئن باشند که آموزش و پروش سلامت فرزندانشان را در رأس 
برنامه ریزی ها قرار داده است و بازگشایی مدارس در زمان مناسب صورت 
خواهد گرفت. به گفته عباس رضایی، بازگشایی مدارس در ابتدای مهر، 
مخالفان و موافقان زیادی دارد و دیدگاه های متناقض و متعددی در این 
زمینه وجود دارد و ملاک عمل در استان مصوبات ستاد ملی کروناست که 
کارشناسی ترین تصمیم در این خصوص است. استاندار اصفهان افزود: ملاک 
عمل در خصوص بازگشایی مدارس استان در اول مهر با وجود موافقان و 
مخالفان زیاد، تنها مصوبات ستاد ملی کروناست و بنابراین مصوبات آغاز 
سال تحصیلی از اول مهر خواهد بود ولی زمان احتمالی بازگشایی مدارس 
چند ماه بعد از اول مهر خواهد بود. وی ادامه داد: به هیچ عنوان نباید برای 
خانواده ها نگرانی ایجاد کرد و مردم مطمئن باشند که آموزش و پروش 
سلامت فرزندانشان را در رأس برنامه ریزی ها قرار داده است و بازگشایی 

مدارس در زمان مناسب صورت خواهد گرفت.
ذخیره سد زاینده رود 

به ۲۷۱ میلیون مترمکعب رسید
سرپرست معاونت حفاظت و بهره برداری شرکت آب منطقه ای اصفهان با 
اشاره به ظرفیت 20 درصدی آب در مخزن سد زاینده رود گفت: ذخیره 
درباره  چیتیان  محمود  رسید.  مترمکعب  به 271میلیون  سد  این  مخزن 
آخرین وضعیت سد زاینده رود اظهار کرد: ذخیره مخزن سد زاینده رود امروز 
به 271میلیون مترمکعب رسید و ورودی به آن هم اکنون 3/ ۶ مترمکعب بر 
ثانیه است. وی با اشاره به اینکه میزان خروجی از سد 25 متر مکعب بر ثانیه 
است، افزود: میزان بارندگی در سرشاخه اصلی حوضه زاینده رود از ابتدای 
سال آبی )مهر 99( تاکنون 7/ 821میلی متر ثبت شده که در مدت مشابه 
سال گذشته 9/ 117۶ میلی متر و در بلندمدت 8/ 1355 میلی متر بوده است.

سهم اصفهان از کابینه؟

اگرچه پیشتر نشانه های نشست زمین در 
سی وسه پل نمایان شده بود، اما امروز صحبت 
از رسیدن ترک های فرونشست در پل چوبی، 
پل خواجو و میدان نقش جهان است. پیش تر 
نیز رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان 
اصفهان از رسیدن آثار و ترک های فرونشست 
زمین به منازل مسکونی اصفهان خبر و هشدار 
داده بود که اگر پدیده فرونشست زمین جدی 
گرفته نشود  شاهد فاجعه ای جبران ناپذیر 
امروز سرطان  اما  بود،  اصفهان خواهیم  در 
فرونشست زمین در دشت اصفهان- برخوار 
به سمت مناطق شهری، رودخانه زاینده رود، 
پل های تاریخی و میدان نقش جهان حکایت 

از عمق این فاجعه دارد.

پروژه ای که مسکوت ماند!
سازمان زمین شناسی در سال 93 پل های 
تاریخی را مورد پایش قرار داد و پیشنهاد 
نصب 3۶ دستگاه GPS  دو فرکانس بر روی 
دیواره پل ها، برای اندازه گیری میزان حرکات 
قائم و افقی این سازه ها به میراث فرهنگی و 
مدیریت بحران داد. این پروژه بنا بود به صورت 
مشارکتی توسط سازمان زمین شناسی کشور و 
استان انجام گیرد که متاسفانه با عدم تخصیص 
اعتبار آن،  در همان مرحله مطالعات اولیه 
مسکوت ماند. البته به گفته مدیرکل سازمان 
زمین شناسی و اکتشافات معدنی اصفهان، در 
حال حاضر سازمان زمین شناسی همچنان 
آماده انجام این پروژه، در صورت تخصیص 

اعتبارات لازم  استانی است.
مدیر  حجتی-  حسین  نیز  پیش  چندی 
دفتر منطقه ای مرکز تحقیقات راه، مسکن و 
شهرسازی اصفهان اعلام کرد که بیشترین 
فرونشست در شمال استان قرار دارد، اما به 
صورت نعل اسبی به سمت مرکز شهر حرکت 

می کند. همچنین نرخ سالانه فرونشست زمین 
در برخی مناطق شهری اصفهان به بیش از 
18 سانتیمتر هم رسیده و امروز ترک های 
فرونشست در قلب شهر اصفهان و خانه های 
مردم در خیابان های مهرآباد، لاهور و حمزه، 
فلکه فیض، ساختمان اتاق بازرگانی اصفهان و ... 
رسیده و متاسفانه آثار فرونشست شهر اصفهان 

از فرونشست دشت ها فراتر رفته است.
از سوی دیگر مدیرکل سازمان زمین شناسی 
و اکتشافات معدنی اصفهان با اشاره به بازدید 
اخیر خود از میدان نقش جهان، مسجد امام، 
های  خیابان  در  میدان  ورودی  سردرهای 
سپه و حافظ، بازار قیصریه و ... به "نوسان" 
گویای  مشاهدات  این  متاسفانه  گوید:  می 
فاجعه فرونشست زمین در مرکز اصفهان و در 
محدوده تاریخی اصفهان است و در جای جای 
این میدان تاریخی شاهد ترک های زیادی 
در دیواره بنای تاریخی مسجد امام هستیم 
که تماما حکایت از فرونشست زمین در این 
مجموعه است. رضا اسلامی با اشاره به ترک 
های شدید فرونشست در مسجد امام، تصریح 
می کند: در این مسجد ترک های فرونشستی 
تا 10 سانتیمتری در بعضی از دیواره ها نیز 
مشاهده شده است. او وجود این ترک ها را 
حاصل از نشست نامتقارن در ضلع شمالی 
میدان نقش جهان می داند و می گوید: باید 
توجه داشت که نشست در ضلع شمالی میدان 
نقش جهان بیشتر از ضلع جنوبی آن است که به 
صورت ایجاد ترک های طولی و عرضی در دیواره 
ها سازه  نمایان شده است.  او با اشاره به وجود 
برخی بست های نشانه گر در ترک های مختلف 
میدان نقش جهان و مسجد امام، توضیح می 
دهد: به طور معمول این بست ها در حد فاصل 
بین دو ترک زده می شود و این نشان از پیشروی 

فرونشست زمین در این محدوده تاریخی است.

فرونشست در محدوده 
میدان نقش جهان

و  زمین شناسی  سازمان  مدیرکل 
اکتشافات معدنی اصفهان با بیان اینکه ترک 
های میدان نقش جهان و مسجد امام از سال 
90 نمایان شده است، می گوید: در راهروی 
مسجد امام شاهد بست های مختلفی از سال 
های مختلف در دهه 90 شمسی هستیم.  او با 
تاکید بر اینکه هر آنچه از فرونشست زمین در 
محدوده شهری وجود دارد مربوط به داده های 
رادار سال97 سازمان نقشه برداری کشور به 
وسیله پردازش تصاویر سنتینل یک، انجام داده 
است که میزان فرونشست و نشست هر یک 
از نقاط شهر اصفهان و حتی بناهای تاریخی 
اصفهان را مشخص کرده است. با توجه به این 
تصاویر میزان نرخ نشست نسبی در میدان 
نقش جهان 2 تا 3 سانتیمتر در سال عنوان شده  
است که باید به این نکته اشاره کرد که تمام این 
داده ها نسبی است و برای تعیین نرخ دقیق 
آن باید  از ابزار دقیق )دستگاه های GPS دو 

فرکانس( استفاده کرد.  
او با بیان اینکه تا پیش از این بازدید تصور نمی 
شد که زبانه های نشست در مرکز اصفهان و 
در محدوده بافت تاریخی میدان تاریخی نقش 
جهان تا این حد نفوذ پیدا کرده باشد، تصریح 
می کند: متاسفانه این بازدید نشان داد که 
گسترش فرونشست در این محدوده بسیار 
چشمگیر است و آثار آن را به وفور در دیواره های 
منازل مسکونی و تجاری شهر و به خصوص در  
مجموعه نقش جهان با شدت بیشتری قابل 
مشاهده است. به گفته اسلامی، اطلس نقشه 
برداری فرونشست زمین از سوی سازمان نقشه 
برداری در سال 97 تهیه شد و این نقشه سه 
سال پیش رسیدن فرونشست زمین به مناطق 

شهری استان اصفهان را هشدار داده است.

او با اشاره به اینکه در حال حاضر فرونشست 
زمین از سمت شمال به جنوب اصفهان یعنی 
داخل مناطق شهری اصفهان در حال پیشروی 
است، که همگی اینها به علت نوع ذرات تشکیل 
دهنده خاک و ضخامت آبرفت در این مناطق 
است. البته دلیل این اتفاق، برداشت بیش از 
حد از آبخوان دشت اصفهان و عدم تغذیه آن 
با توجه به عدم جریان زاینده رود و خشکسالی 
های اخیر است که در این شرایط با برداشت 
آب فضای بین ذرات رسوبی تخلیه و بر اثر 
فشار وزن طبقات بالایی آبخوان  فشرده می 
شود و به تدریج شاهد فرونشست زمین می 
شویم. به گفته اسلامی، عمده نشست ها در 
اصفهان نامتقارن است به این معنا که بخشی 
از ساختمان بیش از بخش دیگر ساختمان 
نشست می کند. او با اشاره به نفوذ بسیار سریع 
فرونشست زمین در منطقه شهری اصفهان و 
رسیدن آن به محدوده مرکزی و بافت تاریخی 
شهر، می گوید: امروز بسیاری از دیوارهای خانه 
های خیابان های اصفهان از جمله دشتستان و 
فرسان، خانه اصفهان، رهنان، خیابان آپادانا و ... 

ترک خورده است.

برداشت از آبخوان ها
عامل تسریع فرونشست 

و  زمین شناسی  سازمان  مدیرکل  گفته  به 
اکتشافات معدنی اصفهان، سال 97 شهرداری 
اصفهان یک سری چاه های اضطراری در 
سرتاسر شهر حفر کرد تا زمانی که دچار تنش 
آبی می شویم این آب با اتصال به آب شهری 
مورد مصرف در فضای سبز و شرب قرار گیرد 
که با برداشت از این چاه ها به نوعی به تسریع 
فرونشست شهری کمک می شود. او با اشاره 
به رسیدن ترک های فرونشست به پل های 
تاریخی اصفهان همچون پل خواجو و پل 
چوبی، می گوید: متاسفانه سمت غرب و شرق 
این پل ترک های فرونشستی دیده می شود و از 
سوی دیگر نشست در دیواره شمالی پل خواجو 
)سمت خیابان کمال اسماعیل( بیشتر از دیواره 
جنوبی پل به سمت )بلوار آینه خانه و میدان 
فیض( است و این ناشی از نشست نا متقارن 
در این پل است. او تاکید می کند: متاسفانه 
طی سالیان گذشته ترک های فرونشست 
در پل های تاریخی اصفهان  مرمت و به نوعی 
ترمیم شده است، اما از فرونشست این پل ها در 
پی و پایه پل ها غافل مانده ایم، با این وجود برای 
جلوگیری از پیشروی ترک های فرونشست در 
پل های تارخی اصفهان نیازمند جریان دائمی 
زاینده رود هستیم. اسلامی توضیح می دهد: 
ضخامت آبرفت اصفهان در منطقه پل خواجو 
حدود ۴0 متر است که متاسفانه امروز، آب این 
رسوبات کشیده و این فضا در حال بسته شدن 
است که در این شرایط شاهد نشست پل های 
تاریخی هستیم. اما اینکه چه زمانی به مرز 
ورشکستگی و فرونشست کامل می رسیم، 
نامشخص است. او البته به دلیل دیگر ترک 
های پل های تاریخی اصفهان اشاره می کند و 
می گوید: زمانی که چند ماه آب بسته و سپس 
تنها 10 روز آب جاری می شود، این اتفاق 
همانند شوک عمل کرده و خود باعث ایجاد 
تنش شده و موجب آسیب و ترک به پل های 
تاریخی می شود، بنابراین جریان دائمی زاینده 

رود بسیار از اهمیت برخوردار است.

فاجعه فرونشست زمین به مرکز و محدوده تاریخی اصفهان رسیده است؛

فرونشست تاریخ اصفهان
ترک فرونشست زمین در مهرآباد، لاهور و حمزه، فلکه فیض و ساختمان اتاق بازرگانی وجود دارد!

 نوسان: از ابتدای خردادماه تاکنون بیش 
از ۶۶00 پمــپ غیرمجاز بر روی شــبکه 
آبرسانی شهرها و روستاهای تحت پوشش 
استان اصفهان کشف شده است. بیشترین 
پمپ های غیرمجاز کشف شــده در سه 
ماهه خرداد، تیر و مردادماه ســال جاری 
به ترتیب در محدوده آبفای منطقه ۴ شهر 
اصفهان  با 85۴، منطقه بــراآن و کرارج با 

725 و آبفای منطقه 5 شــهر اصفهان  با 
۶57 مورد بوده اســت. کشــف این پمپ 
های غیر مجاز حاصل حدود 70 هزار پایش 
در سطح استان توسط کنتورخوان ها و یا 

مروجین مصرف بهینه آب است. 
به دنبال کشف پمپ های غیر مجاز، برای 
مالکان این ساختمان ها اخطار لازم صادر 
شــد که تا کنون 1۶19 پمپ اصلاح شده 

و بقیــه در حال اصلاح اســت. همچنین 
انشعاب آب 90 مشترک نیز به دلیل اصلاح 
نکردن به موقع، به طور موقت قطع شــده 
اســت. نصب پمپ مســتقیم روی شبکه 
آبرسانی منجر به کاهش شــدید فشار یا 
قطع آب و اختلال در امر آبرسانی عادلانه به 
مردم می شود و شرکت های آبفا می توانند 
انشعاب این گونه مشترکین را تا زمان رفع 

تخلف به صورت موقت قطع کنند. 
شایان ذکر است در شــهرها و روستاهای 
تحت پوشش ادارات آب و فاضلاب مناطق 
نایین، گلپایگان، فریدن، سمیرم، دهاقان، 
خور و بیابانک، خوانســار، تیران و کرون، 
بویین و میاندشت، بادرود و اردستان هیچ 

پمپ غیرمجازی کشف نشده است.

از خرداد ماه جاری تاکنون اتفاق افتاد؛

کشف بیش از 6600 پمپ غیرمجاز در استان اصفهان

بمب ساعتی، سرطان، بمب اتم و توصیفاتی از این قبیل نشان از وضعیت وخیم فرونشست زمین در 
اصفهان دارد. اگرچه تا دو سال پیش اصفهان در رتبه دهم فرونشست کشور قرار داشت، اما بررسی 
های جدید نشان داد نشانه های این پدیده تا حدی پیش رفته که امروز استان اصفهان در رتبه نخست 
فرونشست زمین در کشور قرار گرفته و سرعت پیشروی آن به حدی است که به آثار مناطق شهری و 
قلب اصفهان رسیده و امروز بررسی های جدید حکایت از نشانه های نشست در بناهای تاریخی دارد. 
حالا کارشناسان، میزان نشست نسبی در میدان نقش جهان را ۲ تا 3 سانتیمتر در سال عنوان می کنند.
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اسلامی  شورای  رئیس  نوسان: 
شهر اصفهان گفت: علی رغم بعضی 
صحبت های حاشیه ای، هیچ کس از 
گزینه  درخصوص  شورا  اعضای 
نهایی مطلع نبود. محمد نورصالحی 
با اشاره به فرایند انتخاب شهردار 
مهم  این  برای  افزود:  اصفهان، 
و  شد  تشکیل  کارگروه هایی 
از  روز   ۱۰ مدت  به  تیرماه   ۲۱ از 
که  خواستیم  شهر  مردم  عموم 
شاخص های مدنظر خود برای این 
انتخاب را ارائه کنند که حاصل آن 

بیش از ۵۰ شاخص شد.
اصفهان  شهر  اسلامی  شورای  رئیس 
شاخص ها  این  عمده  کرد:  تصریح 
مطابقت  بود  شورا  مدنظر  با  آنچه  با 
داشت و در نهایت گزینه های انتخاب 
شهردار با در نظر گرفتن 18 شاخص 
کلی و پس از آنکه 30 گروه نخبه شهر 
مصادیق آن را اعلام کردند، به 21 نفر 
رسید. وی ادامه داد: بعضی از این افراد 
در چند  تا  دادند  انصراف  پیشنهادی 
مرحله به 11، پنج و دو نفر برای انتخاب 
شهردار برسیم؛ دو نفر نهایی هرکدام 
مردمی  متدین،  شاخص،  گزینه های 
و جهادی بودند اما از آنجایی که باید 
یک نفر انتخاب می شد، آقای قاسم زاده 
و  شد  شهردار  انتخاب  نهایی  گزینه 
در این جلسه این انتخاب رأی گیری 
رسمی می شود. نورصالحی با تقدیر از 
محمدعلی احمدی، دیگر گزینه ماقبل 
نهایی انتخاب شهردار، خاطرنشان کرد: 
علی رغم بعضی صحبت های حاشیه ای، 
درخصوص  شورا  اعضای  از  هیچ کس 
گزینه نهایی مطلع نبود؛ از گزینه های 
مطرح 25 سوال پرسیده شد و آن ها 
برنامه های خود را در قالب این سوالات 

ارائه دادند.
رئیس شورای اسلامی شهر اصفهان با 
اشاره به استقبال مردم از پخش زنده 
انتخاب  نهایی  گزینه  دو  ارائه  جلسه 
شهردار اصفهان، گفت: بعد از 20 روز 
از آغاز فعالیت رسمی شورا و درحالی 
داشتیم،  قانونی  فرصت  ماه  یک  که 
تمام  و جدی  فعال  همکاری  از  پس 
اعضای شورای شهر در راستای صیانت 
گزینه  مردم  مصالح  و  منافع  تمام  از 
نهایی در جلسه امروز انتخاب می شود. 
به  شهر  اداره  کرد:  اضافه  نورصالحی 
تخصص و توانمندی های مختلف نیاز 
دارد و لازم است از تمام ظرفیت های 
بومی استفاده کنیم لذا امیدواریم دیگر 
گزینه های انتخاب شهردار که احتمالاً 
در سطح ملی و یا دیگر استان ها فعالیت 
می کنند، بتوانند در ادامه خدمات خود 
برای عموم مردم مثمرثمر بوده و نتایج 
شهر  برای  آن ها  فعالیت  و  ارتباطات 

اصفهان مشهود باشد.
این  در  اینکه  بر  تاکید  با  نورصالحی 
راه برای دولت آرزوی موفقیت داریم 
و آماده هستیم در تحقق این اهداف 
کمک کنیم، گفت: کماکان انتظارات 
شهر  نمایندگان  عنوان  به  را  خود 
اصفهان از دولت مطرح می کنیم و امید 
است با انتخاب فردی شایسته، مردمی، 
به  بومی  و  وقتگذار  فداکار،  جهادی، 
عنوان استاندار، مشکلات استان اصفهان 

حل و فصل شود. 
عنوان  به  یقیناً  کرد:  خاطرنشان  وی 
اعضای شورای شهر با استاندار منتخب 
دولت نهایت همکاری را خواهیم داشت 
و در کنار نمایندگان مجلس دست به 
دست هم خواهیم داد تا انتظاراتی که 
ببخشیم. تحقق  را  دارند  ما  از  مردم 

رئیس اسبق شورای اسلامی شهر اصفهان گفت: با ایجاد »مرکز محله« از سفرهای زائد در 
شهر جلوگیری شده و به نوعی در راستای تحقق نگاه انسان محور گام برداشته ایم و ساکن 
آن افتخار می کند که این خدمات در محل زندگی او ارائه می شود. رضا امینی اظهار کرد: باید 
در طرح های تفصیلی اولویت با محلات باشد نه توسعه مسیرهای خودرومحور؛ اتفاقی که 
در سال های گذشته با دو طبقه شدن خیابان امام خمینی )ره( یا ایجاد زیرگذر در خیابان 

بزرگمهر افتاد، نشان از پرداختن به خودرومحوری است.

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری اصفهان با اشاره به لزوم رعایت نکات مربوط به 
جداسازی وسایل و لوازم مصرفی درمان و پیشگیری از شیوع کرونا از سوی شهروندان، گفت: 
چنین اقداماتی می تواند چرخه انتقال ویروس را آهسته کند و در راستای کاهش شیوع این 
بیماری موثر باشد.رحیم محمدی گفت: بعضی پسماندها خشک و قابل بازیافت هستند که 
انتظار می رود شهروندان آنها را به ۶5 ایستگاه ثابت بازیافت یا خودروهای مجاز جمع آوری 

حمل پسماند خشک تحویل دهند تا کمترین آسیب را برای جامعه داشته باشد.

پسماندهای بیماران کرونایی تفکیک شود از ظرفیت محلات اصفهان استفاده شود

گزارش

گزارش

هیچ کس از گزینه
نهایی مطلع نبود

رئیس مرکز پژوهش های شورای شهر تاکید کرد:

علی قاسم زاده متولد 13۴1 است، مدرک 
از  الهیات  رشته  در  را  خود  کارشناسی 
دانشگاه تهران و مدرک کارشناسی ارشد 
و دکترایش در رشته مشاوره را از دانشگاه 

اصفهان دریافت کرده است. 
از سابقه فعالیت های حرفه ای او در مدیریت 
سازمان  مدیریت  به  می توان  شهری 
اصفهان،  شهرداری  تفریحی  فرهنگی 
معاونت فرهنگی شهردار اصفهان، عضویت 
در هیأت مدیره سازمان فرهنگی، تفریحی، 
زیباسازی، عضویت کمیته عالی پروژه شرق 
ناژوان و تخت فولاد و چند نمونه دیگر

 اشاره کرد.

چهره فرهنگی
 در قامت شهردار

اما این انتخاب به رسم هر انتخاب دیگری 
منتقدان و موافقانی به همراه داشت. بیشتر 
منتقدان به مدرک دانشگاهی او که غیر 
مرتبط با حوزه شهری است انتقاد دارند 
و معتقدند بهتر بود برای رفع مشکلات 
شهری یک فرد متخصص در حوزه شهری 
برای این سمت انتخاب می شد نه یک چهره 
سیاسی از جناحی خاص که سابقه کاریش 
در شهرداری منوط به معاونت  و مشاوره 

فرهنگی می شود. 
در مقابل اما موافقان معتقدند این سابقه 
می تواند او را در مسیر پیش رو یاری کند زیرا 
تا اندازه ای از اوضاع شهر آگاه است. قاسم زاده 
یک چهره فرهنگی است؛ این را از برنامه  ای 
که برای مدیریت چهارسال آینده اصفهان 
تدوین کرده است می توان فهمید. هرچند 
او در این برنامه به مشکلات اقتصادی امروز 
حل  اما  است  کرده  اشاره  اصفهان  شهر 

مسائل فرهنگی را در اولویت قرار داده است.

اقتصاد یا فرهنگ؟
واقعیت این است که مسائل و مشکلات 
امروز اصفهان کم نیست. خوشبختانه شهر 
اصفهان به لحاظ توسعه فیزیکی به حداقل 
توسعه  طبعا  و  است  رسیده  قبول  قابل 
فیزیکي از اولویت هاي این شهر نیست. اما 
رفع مشکلات زیست محیطی مانند آلودگی 
هوا و خشکی رودخانه زاینده رود که موجب 

نقاط مختلف شهر  فرونشست زمین در 
شده است، تهدیدی است که آثار تاریخی 
بخصوص پل های تاریخی این شهر را تهدید 

می کند. 
هرچند به نظر می رسد مدیریت شهری 
در این خصوص ابزار لازم را ندارد و باید 
از سایر نهادها کمک بگیرد. ازسوی دیگر 
از رکود  ناشی  اقتصاد شهری که  بحران 
به  ساخت وساز، کاهش ورود گردشگران 
دلیل بحران کرونا و رکود اقتصادي ناشي از 
تحریم هاست، اصفهان را با مشکل اقتصادی 
جدی روبه رو ساخته است. در این زمینه 
نیز به نظر می رسد مدیریت شهری اصفهان 
چنداني  کارآمد  ابزارهاي  و  اختیارات  از 
برخوردار نیست اما شاید با کمک بخش 
خصوصی که نقش پررنگی در اقتصاد این 

شهر دارند بتواند از پس آن برآید.

منابع مالی اندک؛
ساختار پیچیده اداری

شهرساز  و  معمار  صادقی  همایون  دکتر 
کمبود منابع مالی و ساختار پرتعداد نیروی 
انسانی غیرکارا را یکی از مشکلات اصلی 
پیش روی مدیریت شهری تمام کلانشهرها 
این  سطح  هرچند  می گوید:  و  داند  می 
بحران از شهری به شهر دیگر متفاوت است 
اما این امر مسله ای است که در اصفهان 

بطور ویژه وجود دارد. 
به احتمال زیاد شهردار آتی اصفهان در 
کنار چند چالش مهم و جدی دیگر با این 
مورد نیز روبه رو خواهد بود و بدون تردید 
باید چاره ای برای آن پیدا کند. او در ادامه 
مشکلات ناشی از خشکسالی زاینده رود و 
مخاطراتی که آثار تاریخی این شهر را مورد 
تهدید قرار داده است را از چالش ها دیگر 
بیان می کند و می گوید: متاسفانه خشک 
شدن رودخانه زاینده رود حفظ و نگهداری 
فضای سبز و میراث طبیعی این شهر را با 
چالش جدی روبه رو ساخته تا جایی که 
بسیاری از درختان کهنسال اصفهان خشک 

یا نابود شدند. 
حفظ  در  جدی  چالش های  ازسوی دیگر 
از  که  اصفهان  آثارتاریخی  نگهداری  و 
سرمایه های این شهر هستند وجود دارد. 

مانند آنچه در روند مرمت گنبد مسجد 
شیخ لطف الله یا مسجد جامع کبیر عباسی  
رخ داده یا احداث گذرآقانجفی در پشت 
میدان تاریخی نقش جهان که تهدید بزرگی 
برای این مجموعه جهانی محسوب می شود.

بحران فرهنگی
چالش بزرگ اصفهان

حل  اصفهان  شهری  مدیریت  چرا  اما 
مسائل فرهنگی را اولویت خود قرار داده 
مدیر  علی اصغربدری  مهندس  است؟ 
موسسه مطالعات شهر و اقتصاد با تاکید 
پیشتر  که  اصفهان  امروز  مشکلات  بر 
ذکر شد معتقد است: انتخاب یک چهره 
شهردار  عنوان  به  اجتماعي  فرهنگي- 
اصفهان حکایت از آن دارد که شورای شهر، 
چالش هاي اجتماعي و فرهنگی اصفهان 
را به عنوان مساله اولویت دار این شهر می 
دانند و سعی دارند در چهار سال پیش رو، 
در بین سایر امور مدیریت شهري، تاکید 
ویژه اي بر محورهاي اجتماعي و فرهنگي 
داشته باشند؛ با این وصف به نظر می رسد
 انتخاب علی قاسم زاده، با این رویکرد اتفاق 

افتاده است.
بدری با اشاره به اینکه اصفهان امروز از جهت 
مسائل فرهنگی نیازمند یک سیاستگذاری و 
برنامه ریزی دقیق و منسجم است می گوید: 
روزگاري اصفهان از پایداري و تاب آوري 
فرهنگ  بود.  برخوردار  اجتماعي  بالاي 
اصفهان به قدري قوي بود که هر مهاجري 
را در خود حل مي کرد و پس از چند سال 
آن مهاجر حتي لهجه اصفهاني به خود 

مي گرفت اما اکنون اینگونه نیست. 
او در ادامه مهاجرت های بی رویه به شهر 
اصفهان را طی دهه های گذشته که ریشه 
عمده آنها در احداث صنایع سنگین در این 
استان است را حامل مخدوش شدن توازان 
است  معتقد  می داند  اصفهان  فرهنگی 
»گتوهای جدید« یا محلات قومیتی که در 
اصفهان شکل گرفته است گواه این است که 
مهاجران خود را شهروند اصفهان نمي دانند. 
بدری ادامه می دهد: روزگاري فروشگاه هاي 
به اصفهان  فرهنگ  ویترین  چهارباغ، 

 شمار مي رفت. 

اما اکنون رویکرد جمعه بازاري و بي هویت 
فروشگاه هاي چهارباغ حکایت از بي هویتي 
ویترین اصفهان به رغم ریشه تاریخي ۴00 
ساله آن دارد. از سوی دیگر، بي نظمي را در 
عرصه هاي عمومي به وضوح مي توان دید؛ از 
رانندگي گرفته تا ریختن زباله در کف شهر و 
رفتارهای وندالیستی زیاد که نشان می دهند 
برخی از شهروندان به این شهر حس تعلق 
ندارند. او در پایان تاکید دارد: اگر امروز شاهد 
رفتارهای زشت و ناهنجار مانند قمه کشي 
مزاحمت  ایجاد  حیوان آزاري،  دختران، 
براي گردشگران، و...در عرصه هاي عمومي 
به ویژه در میدان نقش جهان هستیم، همه 
و همه ریشه در مخدوش شدن انسجام 
اجتماعي- فرهنگي این شهر دارد که باید 

فکری به حال آن کرد.

تجربه و تخصص
بالتر از مدرک دانشگاهی

اما آیا انتخاب یک فرد با سابقه فرهنگی 
شهری  حوزه  با  مرتبط  غیر  مدرک  و 
درست است؟ صادقی در بخش دیگری از 
صحبت هایش در این زمینه می گوید: به 
نظر من تاکید به اینکه" انتخاب شهردار 
شهرسازان  معماران،  میان  از  حتما  باید 
با  مرتبط  رشته های  دانش آموختگان  و 
شهر و شهرسازی باشد" یک آفت است؛ 
شخصیت های  میان  از  را  شهرداران 
فرهنگی و تخصص های غیر مرتبط با حوزه 
معماری و شهرسازی اما آشنا به امور شهر 
نیز می توان انتخاب کرد. از این رو انتخاب 
علی قاسم زاده دستکم در قیاس با شهردار 
قبلی اقدامی درست و بجاست. درسال های 
قبل در اصفهان شخصیت هایی داشتیم که 
عاشقانه اصفهان را دوست داشتند مانند 
دکتر جمالی نژاد که تمام مدت حضورشان 
در اصفهان برای این شهر پر از برکت بود. 
امیدواریم آقای قاسم زاده نیز بتوانند این راه 

را ادامه دهند. 
اضافه  ادامه  در  شهرساز  و  معمار  این 
کرد: به اعتقاد من دو نکته مثبت را در 
اینکه  اول  دارد؛  وجود  قاسم زاده  آقای 
حرفه ای  فعالیت های  سابقه  به  توجه  با 
و  شهرداری  مختلف  بخش های  در  که 
می رود  انتظار  داشتند  مدیریت شهری 
سریعتر بر امور شهر مسلط شوند. دیگر اینکه 
سابقه فعالیت شان بیشتر در معاونت های 
فرهنگی شهرداری بوده است؛ به عبارتی 
چندان درگیر پروژه های عمرانی که موجب 
افزایش هزینه های شهر می شود نبودند. 
از این رو تصور می کنم اگر در چهارسال 
فعالیت های  رشد  موضوع  بر  نیز  آتی 
فرهنگی شهر مانند مراقبت از فضای سبز و 
میراث طبیعی شهر و صیانت از ارزش های 
تاریخی و فرهنگی تمرکز کنند و از افزایش 
تعداد کارکنان مدیریت شهری جلوگیری 
به عمل آورند قطعا می شود نمره قابل قبولی 

به ایشان داد.

استفاده از نظر کارشناسان
در نهایت آنچه مسلم است، مدیریت شهر، 
مجموعه ای از تخصص هاست و نمی شود 
انتظار داشت یک فرد بعنوان شهردار در تمام 
حوزه ها صاحب متبحر باشد؛ اما می شود از 
او انتظار داشت برای رفع مشکلات از افراد 

متخصص استفاده کند. 
نزدیک  از  را  قاسم زاده  علی  که  افرادی 
می شناسند او را فردی مردم دار و خوشرو 
معرفی می کنند که توان استفاده از نظرات 
کارشناسان متخصص را دارد؛ چیزی که 
حال  دارد.  احتیاج  آن  به  امروز  اصفهان 
باید گفت: آقای قاسم زاده؛ این گوی و این 
میدان؛ امیدواریم مدیریت شهری استفاده 

خوبی از این فرصت داشته باشد.

چالش های پیش روی شهردار جدید اصفهان چیست؟؛

گوی و میدان در دستان علی قاسم زاده
انتخاب یک چهره فرهنگی اجتماعي، حکایت از آن دارد که چالش هاي این حوزه، اولویت  مدیریت شهریست

citizen

 نوسان:رئیس مرکز پژوهش های شورای اسلامی شهر اصفهان 
گفت: مدیران باید در پاسخگویی به انتظارات مردم و مسئولان 
شهری ۲۴ ساعته و هفت روز هفته آماده باشند، زیرا پاسخگویی 
نباتی نژاد  مصطفی  شد.  خواهد  اعتماد  آمدن  وجود  به  سبب 
در هفتمین جلسه علنی شورای اسلامی شهر اصفهان اظهار 
کرد: امیدوارم بتوانیم امانتی که در اختیار ما قرار گرفته است 
به  کوتاه چهارساله  امانتداری در مدت  و  نهایت صداقت  با  را 
منتخبان بعدی تحویل دهیم و آن چیزی که برای ما باقی می ماند 
رستگاری و آنچه برای شهروندان باقی می ماند احیای بخشی از 

اعتماد عمومی و ارتقای سرمایه اجتماعی شهر باشد.
نباتی نژاد افزود: در شهری زندگی می کنیم که لقب های مختلفی چون نصف 
جهان، مروارید خاورمیانه و شهر گنبدهای فیروزه ای دارد. اما این شهر، 
شهر پارادوکس ها و شاخص های متضاد است. اگر شهر کاشی های فیروزه ای 
است، در کنار آن شهر کاشی های شکسته هم است. اگر شهری است که در 
شاخص های توسعه ای رتبه بالایی دارد در شاخص های اجتماعی در سطح 

پایین است که این پارادوکس ها هر کدام علت های مختلفی دارد.
رئیس مرکز پژوهش های شورای اسلامی شهر اصفهان تصریح کرد: مسائل 
مختلفی در شهر وجود دارد که امیدواریم با همراهی و هم افزایی بین 
نخبگان، مردم و مسئولان در قشرها و سطوح مختلف، تفاهم و توافق بر 
سر مسئله داشته باشیم. در ریشه های مسائل نیز باید به توافق برسیم چرا 
که تفاوت در نگاه به مسئله است و هر کدام از ما از منظر خود به ریشه آن 
نگاه می کنیم و در عین حال متناسب با ریشه های آن راهکار ارائه می دهیم.

گسست اجتماعی 
در شهر

وی ادامه داد: مسائل مختلفی که در حال حاضر در شهر اصفهان با آن 
از پیر شدن جمعیت که در همه کلانشهرها وجود  مواجه هستیم اعم 
دارد، مهاجرت افراد با پایگاه های اجتماعی نسبی پایین به شهر و در مقابل 
مهاجرت نیروهای کار و سرمایه با پایگاه های اقتصادی و اجتماعی بالا از 
اصفهان به سمت پایتخت و یا خارج از کشور به علت تغییرات اقلیمی 
افزایش روزافزون آلودگی های محیطی و  همچون خشکی زاینده رود و 

همچنین شرایط اشتغال نامطلوب برای فارغ التحصیلان است. 
نباتی نژاد با اشاره به اینکه یکی از مسائل مهمی که به نظر می رسد مورد 
این گسست  غفلت قرار گرفته، موضوع گسست اجتماعی است، گفت: 
ریشه تاریخی دارد و میزان همدلی و اعتماد در بین اقشار، اقوام، نسل ها 
و گروه های مختلف از ابعاد مختلف اجتماعی، سیاسی، فرهنگی و اقتصادی 
پایین است. تاب آوری جامعه و تعامل با یکدیگر پایین است و نمود آن در 
نارضایتی های اجتماعی دیده می شود البته بخشی از این مسائل ریشه در 

مشکلات اقتصادی و کرونا در شرایط امروز جامعه دارد. 
وی با تاکید بر اینکه شورای اسلامی شهر با انتخاب مستقیم شهردار و 
غیرمستقیم مسئولان شهرداری می تواند با راهکارها و راهبردهای خود در 
پیگیری این مسائل ایفای نقش کند، تصریح کرد: نبود نگاه مدیریت یکپارچه 
و هماهنگ شهری و پایین بودن سطح همدلی و هم افزایی در ارکان مختلف 
و رواج نداشتن فرهنگ تصمیم گیری مبتنی بر شواهد اطلاعات در بین 

سیاست گذاران و مسئولان شهری در این خصوص باید مورد توجه باشد.
رئیس مرکز پژوهش های شورای اسلامی شهر اصفهان با تذکر به معاونت 
برنامه ریزی شهرداری اصفهان افزود: قرار بوده است که تمام اطلاعات شهر 
اصفهان در داشبورد اطلاعات یکپارچه شهری وجود داشته باشد، اما در 
از سازمان ها دریافت می کنیم و  جلسات مختلف و در گزارش هایی که 
تطبیق آن با شاخص ها متوجه می شویم که بخش قابل توجهی از اطلاعات 

سازمان ها که هیچ محدودیت محرمانه ای هم ندارد در آن ها نیست. 
وی ادامه داد: باید به نقطه ای برسیم که هیچ سازمانی در جلسات اطلاعات 
خود را به صورت پاورپوینت ارائه ندهد و به صورت آنلاین و لحظه ای و با 
اراده اعضای شورای شهر در داشبورد اطلاعاتی قابل مشاهده باشد. اگر شعار 
سازمان داده محور و مبتنی بر اطلاعات را در نظر داریم باید در این مسیر 

پیش برویم.

تحقق
 فرهنگ مطلوب جهادی

نباتی نژاد یکی دیگر از اهداف شورا را تحقق فرهنگ مطلوب جهادی دانست 
و گفت: از همکاران در شهرداری استدعا دارم این پیام شورای ششم را جدی 
بگیرند که مدیران باید در پاسخگویی به انتظارات مردم و مسئولان شهری 
2۴ ساعته و هفت روز هفته آماده باشند، زیرا پاسخگویی سبب به وجود 

آمدن اعتماد خواهد شد. 
وی خاطر نشان کرد: این روزها در حق آقای نور صالحی که رئیس مورد 
اجحاف  مجازی  فضای  در  است  شهر  شورای  اعضای  منتخبان  اجتماع 
می شود. به صداقت، تعقل و تخصص ایشان شهادت می دهم و ایشان یقیناً 

مورد حمایت اعضا است. 
هیچ فشار و هیچ نگاهی در خصوص انتصاب اخیر وجود نداشته است. هم 
شهردار فرهیخته شهر اصفهان و هم ریاست شورای شهر اعتبار وجودی و 
ذاتی مستقل دارند؛ اصفهان شهری است که نخبگان آن با یکدیگر ارتباط 

دارند. 
رئیس مرکز پژوهش های شورای اسلامی شهر اصفهان تاکید کرد: شهردار 
منتخب اصفهان شهردار گروه خاصی نیست و شهردار همه شهروندان است. 
شهردار باید توزیع عادلانه خدمات و امکانات و منابع را، متناسب با اولویت 

شهروندان در بخش های مختلف تخصیص دهد.

پاسخگویی
 به انتظارات مردم

روز پنجشـنبه، چهارم مرداد اعضای شـورای اسـلامی شـهر اصفهان »علی قاسـم زاده« را بعنوان 
سی وهشـتمین شـهردار کلانشـهر اصفهان انتخاب کردنـد. قاسـم زاده از چهره هـای اصولگرای 
اصفهـان اسـت که سـابقه فعالیـت در عرصـه مدیریت شـهری بخصـوص حوزه فرهنگـی را در 
کارنامـه خـود دارد. امـا نظر کارشناسـان در مـورد این انتخاب چیسـت؟ از دید آنها چه مسـائل 
و مشـکلاتی بـر سـر راه مدیریـت شـهری جدیـد وجـود دارد؟ در ایـن گـزارش سـعی داریم تا 
چالـش های پیش روی شـهردار جدید اصفهـان را در گفت وگو با کارشناسـان شـهری مورد نقد 

بپردازیم؛ تحلیل  و 
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تحلیل

 گزارش     

سیزدهمین مرحله از فروش اوراق بدهي در حالي با فروش تنها 280 میلیارد توماني 
به پایان رسید که بیش از 17 هزار میلیارد تومان اوراق عرضه شده بود. در این مرحله 
هیچ بانک و موسسه اعتباري سفارش خریدي ثبت نکردند و تنها 280 میلیارد تومان 
اوراق بدهي در بازار سرمایه خریداري شد. حداکثر نرخ بهره اوراق فروخته شده در این 
مرحله، 21.77 درصد بود که نسبت به مرحله گذشته بدون تغییر ماند. امسال تا پایان 

مرحله سیزدهم، 10 هزار و 515 میلیارد تومان اوراق بدهي فروخته شده است.

تنها 280میلیارد تومان اوراق بدهي فروخته شد!
براساس آمارهاي ارایه شده در سامانه سجام، تعداد نفرات ثبت نام شده در این سامانه 
در تیر ماه 1۴00 تنها 89 هزار و 120 نفر بوده که این تعداد نسبت به 3 میلیون و 85 
هزار نفر ثبت نامي  سجام در تیر ماه سال 1399 کاهش 97درصدي را نشان مي دهد. 
همچنین تعداد افراد احراز هویت شده در تیر ماه امسال 112 هزار و 2۶3 نفر بوده که 
این تعداد نیز نسبت به سه میلیون و ۴55 هزار نفر احراز هویت شده در تیر ماه سال 

گذشته کاهش 97درصدي داشته است.

افت شدید ورود سهامداران جدید به بورس

کاهش شدید 
تراکنش های مالی

اقتصاد ایران در هفته ای که گذشت؛

 نوسان: تازه ترین گزارش مرکز آمار نشان مي دهد که تورم سالانه 
مرداد ســال جاري با افزایش یک واحد درصدي به ۴۵.۲درصد 
رسید؛ در چند ماه اخیر فاصله تورم سالانه از قله تورمي سال ۷3 
یعني ۴۹.۵ درصد کم و کمتر شــده و به نظر مي رسد با وضعیتي 
که قیمت برنج، محصولات لبني و... در پیش گرفته اند، تورم براي 
ماه هاي آتي بیشتر نیز شود.اما وضعیت از آنجایي نگران کننده تر 
مي شود که دولت در سال جاري حدود 3۵۰ هزار میلیارد تومان 
کســري بودجه دارد و شــرایط فروش نفت نیز تسهیل نشده 
اســت. اولین ماه از حضور رســمي ابراهیم رییسي در کسوت 
رییس جمهور، تورم کشور به بیش از ۴۵درصد رسید که این امر 
نشان از وضعیت بحراني اقتصاد کشور دارد. آنچه می خوانید اما 
برخی از برجسته ترین نکاتی است که در هفته قبل اقتصاد ایران 

را به خود معطوف کرد؛

همه بازارها حباب دارند!
احسان سلطاني، اقتصاددان درخصوص وضعیت کنوني بازارها و اینکه کدام 
بازار در شرایط فعلي براي سرمایه گذاري مي تواند مناسب تر باشد، اظهار داشت: 
آن گونه که محاسبات اقتصادي نشان مي دهد در حال حاضر همه بازارها از مسکن 
گرفته تا دلار و خودرو دچار حباب قیمتي هستند و باید گفت وضعیت کنوني در 
حال گذار است و تا زماني که دولت جدید مستقر نشود این وضعیت نامشخص 
خواهد بود. او با بیان اینکه سرنوشت همه بازارها وابسته به تصمیمات دولت 
جدید است، گفت: در صورتي که دولت جدید نیز بخواهد برخلاف شعارهایي که 
تاکنون داده اقدامات و کارکردهاي دولت گذشته را دنبال کند اوضاع اقتصادي 
بهبود نخواهد یافت و متاسفانه باید گفت افزایش نرخ دلار در روزهاي گذشته نیز 
این هراس را تقویت کرده است. این اقتصاددان با اشاره به بازار بورس نیز گفت: 
بین 70 تا 80درصد از گردانندگان بورسي خصولتي ها هستند و منافع آنها در 
این بازار حائز اهمیت است و باید گفت در حال حاضر گروه هاي پتروشیمي و 
فولادي ها سودده تر از گروه هاي دیگر هستند و در چهار سال گذشته هم بیش از 
20 برابر رشد داشته اند ضمن آنکه افزایش قیمت هاي جهاني نیز روي این گروه ها 
تاثیرگذار بوده این درحالي است که سایر گروه هاي بورسي رشدشان بسیار کمتر 
بود. او افزود: همچنین بنگاه هاي بورسي که متکي به رانت هاي پتروشیمي ها، 
سنگ آهني ها، فولادي ها و غیره هستند نیز در چهار ماه گذشته صورت هاي مالي 

سالانه  شان را بالاتر دیده اند.

عدم اطمینان از شرایط اقتصادي پیش رو 
وحید شقاقي شهري، کارشناس اقتصادي بر این باور است که شرایط فعلی 
اقتصادکشور، به دلیل تجربه تلخ گذشته و مجموعه اي از نااطمیناني ها درخصوص 
آینده است. اگرچه که به باور کارشناسان نااطمیناني از آینده در کنار افزایش نرخ 
تورم و البته ناتمام ماندن مذاکرات هسته اي، ابهام در موضوع FATF و نامشخص 
بودن کارآمدي کابینه اقتصادي دولت سیزدهم و ادامه دار شدن تحریم هاي 
اقتصادي شیوع بیشتر کرونا در کشور، بیشتر هم شده و دولت آینده کار سختي 
براي کاهش این حجم از نااطمیناني دارد. کمترین تاثیري که این مجموعه عوامل 
بر محیط اقتصادي کشور مي گذارند، علاوه بر کاهش اطمینان نسبت به بازارها و 
به خصوص بازار سرمایه است، افت سرمایه گذاري را نیز به دنبال خواهد داشت. 
اگرچه که افت سرمایه گذاري خود را در فرار سرمایه از کشور نیز نشان مي دهد. 
فعلي  اینکه در شرایط  بیان  با  او  بود.  بازارهاي دیگر عقب  به  بورس نسبت 
نااطمیناني ها از آینده اقتصاد و میزان تورم بالا گسترش پیدا کرده خاطرنشان 
کرد: نااطمیناني ها از آینده و افزایش نرخ تورم در کنار ناتمام ماندن مذاکرات 
هسته اي، ابهام در موضوع FATF و نامشخص بودن کارآمدي کابینه اقتصادي 
دولت سیزدهم و ادامه دار شدن تحریم هاي اقتصادي، شیوع بیشتر کرونا در کشور 
و همچنین ناآرامي ها در افغانستان و کشورهاي پیراموني ایران آینده اقتصادي 
کشور را نامعلوم کرده و همه این عوامل روي سرمایه گذاري ها تاثیرگذار بوده 

است. 

نوسانات ارزي و پولي اخیر طبیعي است
با اشاره به نوسانات در  طهماسب مظاهري، رییس کل اسبق بانک مرکزي 
بازارهاي مالي و پولي در دو الي سه هفته گذشته گفت: آنچه در این مدت شاهد 
هستیم ادامه روند قبلي است و این گونه نیست که دولت اقدامي انجام داده باشد 
و روي بازار ارز اثر گذاشته باشد. رییس کل اسبق بانک مرکزي نوسانات ارزي و 
پولي اخیر را تاحدودي طبیعي دانست و با اشاره به رشد اقتصادي منفي کشور 
طي 8 سال گذشته ،گفت: استعداد خوبي براي رشد اقتصادي یک باره و سریع 
وجود دارد که دولت مي تواند استفاده کند. او با بیان اینکه تصمیمات و تفکراتي 
که رییس جمهور از روز تحلیف تا امروز گرفته و اعلام کرده است از نظر رواني 
روي بازار اثر مثبت گذاشته است، تصریح کرد: از نظر رواني یک انتظار بهبودي 

براي مردم ایجاد شده است.

توصیه یک اقتصاددان  به دولت جدید
حسین راغفر، کارشناس اقتصادي گفت: اکنون نیاز نیست که وزراي پیشنهادي 
دولت سیزدهم، برنامه ارایه دهند، بلکه خود دولت باید برنامه بدهد و وزرا مجریان 
آن برنامه باشند. وي افزود: همچنین، مسوولیت هر یک از وزارتخانه ها، تحقق 
اهداف و برنامه هاي جامع دولت است که مسوولان این وزارتخانه ها باید از تجربه 
کافي براي انجام برنامه برخوردار باشند. این درحالي است که نه دولت فعلي و نه 
دولت هاي پیشین برنامه اي نداشتند که قابلیت اجرا داشته باشد. وي اظهار کرد: 
این افراد نیستند که باید برنامه ارایه دهند، بلکه خود دولت باید برنامه مشخصي 
داشته باشد و وزرا، آن برنامه را اجرا کنند. بنابراین اکنون یک برنامه جامع و دقیق 
از سوي دولت مغفول مانده است که دولت باید ابتدا این برنامه را براي کوتاه مدت 
)شش ماهه نخست( و سپس براي چهار سال اول تهیه کند تا مشخص شود که 

چگونه و از چه منبعي این برنامه  اجرا خواهد شد.

تورم به 45 درصد رسید!

اینروزها دلار کشش بالایی برای افزایش 
قیمت دارد. هرچند پیش بینی های قبلی 
محتمل  را  روانی  مرزهای  از  دلار  عبور 
روزهای  این  رفتار  اما  نمی دانستند 
معامله گران نشان از تمایل برای خریدهای 
بیشتر دارد. شروع افزایش قیمت ها اما از 
درست  است،  شده  آغاز  قبل  هفته های 
در روزهایی که دولت جدید در گیر و دار 
هنوز  و  بود  کابینه اش  اعضای  چینش 
فعالیت رسمی خود را آغاز نکرده بود. اما 
ارز  بازار  عرصه  بازیگران  روزها  همان  از 
نشانه های  نخستین  تا  آمدند  میدان  به 
شود.  آشکار  دلار  قیمت  سقف شکنی 
طی چند هفته اخیر دلار چند بار تغییر 
کانال داده و با عبور از مرز روانی 2۶ هزار 
تومانی و پیشروی تدریجی خود توانسته 
در کانال قیمتی 28 هزار تومانی مستقر 
شود. از میان همه عواملی که در ترسیم 
ارز نقش دارند،  بازار  این روزهای  چهره 
اقتصادی نقش پررنگی  نامطمئن  آینده 
دارد. به نظر می رسد اقتصاد ایران بار دیگر 
در گرداب عدم قطعیت ها گرفتار شده و 
پیش بینی های مشخصی از سرنوشت آتی 

آن ارائه نمی شود.

بازار خوش بین نیست!
در شرایطی که بازار ارز نگاه مثبتی به آینده 
برجام و موضع دولت جدید ندارد و نسبت 
به رفع تحریم ها و وعده بازگشت ارزهای 
نیست.  بین  خوش  چندان  بلوکه شده 
معامله گران با چنین ذهنیتی به بازار ارز 
روی آورده اند تا شاید بتوانند با خرید و 
فروش دلار برای حفظ ارزش دارایی های 
خود کاری کنند. موضوع مهم تر اما به مساله 
صادرات ایران به این کشور مربوط می شود. 
از آنجا که برخی از شرکت های ایران برای 

برخی  خود  صادراتی  فعالیت های  انجام 
محصولاتشان را با عبور از افغانستان به سایر 
کشورها می رسانند به دلیل بی ثباتی های 
شکل گرفته در این کشور صادرات خود را 
متوقف کرده اند. ضمن آنکه افغانستان خود 
نیز یکی از مقاصد مهم صادراتی برای ایران 
است و بنابراین تحولات این کشور به معنای 
کاهش توان صادراتی ایران و حتی سقوط 
صادرات به افغانستان است که تاثیر زیادی 
در صعودی شدن قیمت دلار داشته است. 
ضمن آنکه ایران با موانع صادراتی دیگری از 
قبیل عراق و ارمنستان نیز دست به گریبان 
است که به خودی خود بازگشت ارز به 
چرخه اقتصادی و افزایش قیمت دلار را در 

ایران ممکن می کنند.
با این حال کارشناسان بر این باورند که بعد 
از آرام شدن نسبی شرایط در افغانستان 
آرامش  روی  مقداری  نیز  ایران  ارز  بازار 
به خود می گیرد و قیمت ها نیز فروکش 
شرایط  این  در  آنچه  بنابراین  می کند 
بازار ارز  می تواند تعیین کننده وضعیت 
باشد انتظارات تورمی و تحولات بازار پول 
است. به نظر می رسد با وجود رخدادهای 
سیاسی اخیر که بدون شک نقش مهمی 
در ایجاد بی نظمی در بازار ارز دارند، افزایش 
نقدینگی و تورم نیز عوامل مهم تاثیرگذاری 
بر این مساله بوده اند. هرچند در دولت قبلی 
تلاش می شد که رشد قیمت دلار را دلیل 
اصلی افزایش تورم عنوان کنند اما واقعیت 
این است که دلار خود معلول تحولات 
بازار پول است و بی نظمی در این بازار به 
بازار  در  قیمت ها هم  نیرو محرکه رشد 
کالاها و هم در بازار ارز تبدیل می شود. در 
آمارهای اخیر بانک مرکزی رشد نقطه به 
نقطه پایه پولی ۴2/۶ درصد و رشد نقطه 
به نقطه نقدینگی نیز 39/۴ درصد اعلام 

حوزه  در  جدید  رکوردشکنی  که  شده 
چاپ و تزریق پول به اقتصاد است. آنطور 
که گفته می شود چنین افزایشی به دلیل 
برداشت های دولت از تنخواه گردان بانک 
مرکزی آن هم با هدف تامین کسری بودجه 
بوده است. بنابراین دولت به طور آشکار برای 
تامین هزینه هایش از منابع بانک مرکزی 
برداشت کرده است. این همان موضوعی 
است که به سکوی پرتاب رشد قیمت ها 
تبدیل شده و با کاهش ارزش و اعتبار پول 
ملی به افزایش قیمت دلار انجامیده است. 
بدیهی است در اقتصادی که حجم پول 
در گردش در اقتصاد بالاست تمایل برای 
سرمایه گذاری در بازارهای موازی همچون 
بازار ارز بالا می رود چه آنکه مردم برای حفظ 
ارزش دارایی هایشان در واکنش به رشد 
تورم، راهی جز روی آوردن به فعالیت های 

سوداگرانه ندارند.

اقتدار اندک بانک مرکزی
"جهان  در  اقتصاددان-  قنبری-  علی 
صنعت" می نویسد: با وجود حساسیت 
بالایی که دلار نسبت به تحولات مختلف 
سیاسی و اقتصادی دارد کشف قیمت آن 
وابسته به نیروهای عرضه و تقاضای بازار 
است. از این رو افزایش قیمت ها در بازاری 
که تقاضا برای دلار از حجم ارز موجود در 
بازار بیشتر است را باید طبیعی دانست. 
اقتصاد ایران نیز در حال عبور از یک برهه 
خاص تاریخی است که از یک سو تحت 
از  و  دارد  قرار  آمریکا  تحریم های  فشار 
سوی دیگر نیز به دلیل نبود چشم انداز 
عدم  گرفتار  داخل،  در  اقتصادی  روشن 
قطعیت شده است. این اقتصاددان ادامه 
می دهد: با وجود آنکه از زمان روی کار 
آمدن دولت جدید در آمریکا مقداری از 

فشارها علیه ایران کاسته شده اما ایران 
هنوز هم نمی تواند همچون گذشته نفت 
بفروشد و درآمد حاصل از آن را در داخل 
صرف امورات جاری کشور کند. ضمن آنکه 
محدودیت ها در مسیر صادرات همچنان 
پابرجاست و پتانسیل های صادراتی ایران 
حتی به کشورهای همسایه و دولت نیز به 
میزان زیادی کاهش یافته است. بنابراین 
تمام عواملی که هم اکنون بر بازار ارز ایران 
حاکم هستند به نفع تقاضا عمل می کنند 
و عرضه ارز فاصله زیادی با میزان تقاضای 

موجود دارد.
وی اضافه می کند: اما دولت جدید هم 
در صحنه  از حضورش  زیادی  زمان  که 
برخورد  هنوز  نمی گذرد،  ایران  سیاسی 
شفاف و روشنی با مساله برجام نداشته و 
در عین حال در مقابل پیشنهاداتی که در 
این زمینه وجود دارد موضع گیری کرده 
است. نامشخص بودن سرنوشت مذاکرات 
منجر به ایجاد نااطمینانی نسبت به آینده 
برای فعالان بازار ارز شده و انتظارات افزایش 
قیمتی آنان را فعال کرده است. این همان 
مساله ای است که در ماه های اخیر و در 
به  برجام  از  مثبتی  اخبار  که  دوره هایی 
گوش می رسید به تغییر جهت گیری بازار 
می انجامید و میل به کاهش قیمت را در 

بین متولیان این بازار نیز افزایش می داد.
در کنار عوامل اصلی و بنیادی اثرگذار یاد 
شده، تحولات افغانستان نیز توانسته به 
ایجاد التهاب در بازار ارز ایران بینجامد. 
و  افغانستان  دولت  سقوط  با  همزمان 
ناامنی هایی که پس از آن شکل گرفته، 
سمت  به  ایران  از  دلار  خروج  سرعت 
دارایی های  تبدیل  برای  را  افغانستان 
شهروندان کشور همسایه به دلار افزایش 
داده است. بدیهی است رخدادهای اخیر در 
افغانستان تاثیر مستقیمی بر میزان صادرات 
ایران به این کشور نیز می گذارد و این به 
معنای از دست رفتن یکی دیگر از مقاصد 
مهم صادراتی برای کشورمان و در نتیجه 

کاهش عرضه دلار است.
قنبری تاکید دارد: اما در خصوص چگونگی 
کنترل بازار ارز یک نگاه مترتب بر نقش 
بانک مرکزی و مقام پولی در این زمینه 
است؛ اما واقعیت این است که به دلیل 
اثرپذیری بالای مسائل اقتصادی از مسائل 
سیاسی، بازار ارز ایران تابع تصمیماتی است 
که در سطوح کلان کشور گرفته می شود 
که حتی بانک مرکزی نیز نمی تواند جلودار 
آن باشد. در دولت جدید نیز چهره های 
کارآمد و متخصصی برای به دست گرفتن 
امور و سیاست های پولی کشور مطرح نشده 
و این می تواند زنگ هشداری برای سلطه 
بیشتر سیاست های مالی بر سیاست های 
پولی باشد. وی تضریح می کند: تجارب 
گذشته نیز نشان داده که تصمیم گیری 
حتی در زمینه بازار ارز نیز همواره بر عهده 
دولت )تحت تاثیر مسائل کلان کشور و 
مسائل مربوط به حاکمیت( بوده و بنابراین 
نمی توان امید داشت فردی ریاست بانک 
مرکزی را بر عهده بگیرد که تصمیماتش 
برای مقاومت در برابر سیاست های دولت 
و به کرسی نشاندن سیاست های پولی راه 

به جایی ببرد.

نااطمینانی های موجود در بازار، انتظارات تورمی را فعال کرده است؛

گرداب عدم قطعیت ها
انتظارات تورمی، نیرو محرکه جدید رشد قیمت ها در جامعه شده است

 نوســان: گــزارش پایش فقر 
رفــاه  و  تعــاون  کار،  وزارت 
رفاه  کاهش  گویــاي  اجتماعي 
بیکاري  به دلیل  افراد  اجتماعي 

است. 
هفته گذشته نیز رییس کمیته امداد 
از زیر خط فقر بودن 33 درصد جامعه 
تا ســال 98 خبر داده بود؛ حدود 27 
میلیــون و 720 هزار نفــر. در بخش 
دیگري از گــزارش وزارت کار بر این 
نکته اشاره شده که 1.5 میلیون شغل 
در بهار 99 از بین رفته که در تابستان 
میزان کمي از آن احیا شــده است. از 
سوي دیگر کارشناســان پیش بیني 
کرده انــد بــا شــدت گرفتــن روند 
ابتلا و مرگ و میر کرونا در کشــور و 
تعطیلي هاي چندباره، در سال جاري 
نیز یک میلیون نفر بیکار شــوند. این 
امر به منزله کاهش رفاه نســبي این 
تعداد خانوار است. از آنجایي که عمده 
بیکار شدگان در سال گذشته از بخش 
خدمات بوده اند، به نظر مي رسد تداوم 
روند فعلي شــیوع کرونا و کند بودن 
روند واکسیناســیون در کشور، افراد 
بیشــتري از این بخش را بیکار کند. 
در این صــورت جمعیت زیر خط فقر 
نیز افزایش یافته و ممکن اســت یک 
میلیون نفر دیگر به آمار ارایه شده از 

سوي رییس کمیته امداد بیفزاید. 
براســاس گزارش وزارت کار در یک 
سال منتهي به بهمن سال 99 تقریبا 
تمــام اصناف از خطــوط هواپیمایي 
تا حمل و نقل درون و حومه شــهري 
بــا رشــد منفــي در ارزش حقیقي 
تراکنش هاي خود روبــه رو بوده اند؛ 
بــه عنــوان مثــال ارزش حقیقــي 
تراکنش هــاي خطــوط هواپیمایي 
منفــي 90 درصد، خدمــات دولتي 
حــدود منفــي 35 درصد، غــذا و 
رســتوران منفي 2۶درصد و حمل و 
نقل درون و حومه شــهري نیز منفي 
22 درصــد بوده اســت کــه این امر 
علاوه بر نشان دادن تاثیر تعطیلي ها، 
محدودیت هــا و قرنطینه ها، کاهش 
تعداد شــاغلان را نیز نشان مي دهد. 
براساس گزارش هاي رســمي از هر 
100 نفر شاغل در بخش غیررسمي 
در بهار 98، تنها 7۶ نفــر در بهار 99 
همچنان شاغل بودند. بدین معنا که 
با شــیوع کرونا، ابتدا از شاغلین بیمه 
نشده کاسته شــده و در مرحله بعد 
برخي واحدهاي اقتصادي به ســراغ 
شاغلین بیمه شــده خود رفته و آنها 
را تعدیــل کرده اند. از ســوي دیگر با 
توجه به شــرایط فعلي کشور به نظر 
نمي رســد مســائل مربوط به روابط 
بین الملل تــا آینده نه چنــدان دور، 
بهبود یابــد. بنابراین احتمال کاهش 
جمعیت شــاغل غیررسمي در کشور 
و همزمان با ورود به پیک هاي بالاتر، 
دور از ذهن نخواهد بود. از آنجایي که 
شاغلین غیررسمي عمدتا در طبقات 
پایین درآمدي حضــور دارند، تداوم 
روند فعلي به آنها آســیب بیشــتري 
مي زند، چراکه اولا درآمد آنها کاهش 
یافته و بیشتر از گذشته به کمک هاي 
معیشتي نیازمند خواهند شد و ثانیا 
تولید ناخالص کل کشــور نیز کاهش 
مي یابد. در این صورت با فرض رشــد 
اقتصادي مثبت )کــه البته مي تواند 
متاثر از بخش نفت باشد( تغییري در 

رفاه این خانوارها ایجاد نمي شود. 

تغییر و تحولات بازار پول که رشد ۴۲/۶ درصدی پایه پولی تا پایان تیرماه )نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته( از نشانه های بارز آن است، همان عاملی است که در کنار نااطمینانی های 
است.  شده  نیز  دلار  قیمت  رشد  جدید  محرکه  نیرو  و  کرده  فعال  جامعه  در  را  تورمی  انتظارات  موجود 
کارشناسان بر این باورند که عقب نشینی قیمت ها در بازار ارز تنها در یک حالت ممکن است و آن هم تکیه 
زدن فردی بر صندلی ریاست بانک مرکزی که بتواند فارغ از خواسته های دولت دست به سیاستگذاری بزند 
و در برابر سهم خواهی دولت برای تامین کسری بودجه ایستادگی کند. اما آیا صحنه سیاسی ایران می تواند 

پذیرای چنین رییس کلی باشد؟

هفته نامه نوسان
گروه  بازارها

 نوسان: یک کارشناس اقتصادی با بیان 
اینکه در حــال حاضر انتظــارات تورمی 
افزایش یافته اســت، پیش بینــی کرد که 
در ماه های پیش رو همچنــان روند تورم 

صعودی باشد.
کامران نــدری، درباره ثبت تــورم ۴5.2 
درصدی در مــرداد امســال گفت: علت 

بنیادی تورم بالا، رشد نقدینگی است که 
این رشد در پی برداشت های زیاد دولت از 
حساب تنخواه برای تأمین کسری بودجه 
صورت گرفت و پایه پولی را نیز به شــدت 

افزایش داده است. 
وی افزود: عامل مؤثر دیگر بر روند صعودی 
تورم، افزایش انتظارات تورمی است؛ زیرا 

بعد از مدتی خوش بینی که در اواخر سال 
گذشته و اوایل سال جاری نسبت به آغاز 
دولت جدیــد در آمریکا ایجادشــده بود، 

کمرنگ شد. 
این کارشــناس اقتصــادی ادامــه داد: با 
روی کار آمــدن دولــت جدیــد در ایران 
نیز انتظارات تورمی بر مــدار افزایش قرار 

گرفت و از ســوی دیگر، از آنجا که وزرای 
پیشنهادی دولت رئیسی در اظهارات خود 
می گویند کــه روند صعودی تــورم در دو 
تا سه ســال دیگر پابرجا خواهد ماند، این 
مورد موجب شده است که انتظارات تورمی 
در سالجاری افزایش یابد و تأثیر خود را بر 

تداوم روند صعودی تورم بگذارد.

یک کارشناس اقتصادی اعلام کرد:

روند صعودی تورم در ماه های آینده ادامه دارد
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وحید خراساني، کارشناس صنعت تایر گفت: به احتمال زیاد با تکذیب اخبار مربوط به 
افزایش 15 درصدي قیمت تایر، کاهش قیمت به اندازه اي که قیمت هاي قبلي مجددا 
در بازار ملاک خرید و فروش قرار گیرد، اتفاق نخواهد افتاد و مقصر این افزایش قیمت 
غیرقانوني، انجمن صنفي صنعت تایر است. بررسي قیمت ها نشان مي دهد، قیمت یک 
جفت تایر پرایدي از 700 هزار تومان به حدود 810 هزار تومان و یک جفت تایر پژویي 

از 1 میلیون و 200 هزار تومان به 1 میلیون و 380 هزار تومان رسیده است.

مهدي صادقي نیارکي، معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت )صمت( با بیان اینکه با توجه 
به وضعیت کنوني تولید، در بخش محصولات آماده لوازم خانگي نیازي به واردات نیست 
و از طرف دیگر رقابت تولیدکنندگان داخلي با برندهاي خارجي نیازمند فراهم کردن 
برخي الزامات است، بر لزوم حمایت چهار ساله از این صنعت تاکید و پیشنهاداتي براي 
سرمایه گذاري جدید و حمایت از صنعت عنوان کرد و مهم ترین مساله صنعت لوازم خانگي را 

قاچاق کالا دانست که با قیمت تمام شده پایین تر وارد کشور مي شود. 

 نوســان: عبدالرحیــم کردي 
مدیرعامل منطقــه آزاد تجاري 
ـ صنعتي چابهــار در مصاحبه 
با ســایت هاي خبــري، توقف 
ســرمایه گذاري هند در چابهار 
به عنوان پیامــد روي کار آمدن 
طالبان در افغانســتان را تایید 
نکرد و گفته بود: حتي در صورت 
خارج شدن هند از بندر چابهار 
هم تغییري در روند توسعه این 
بندر ایجاد نخواهد شــد چرا که 
سهم هند در توسعه چابهار بسیار 
کمتر از آن چیزي اســت که در 
تبلیغات رســانه اي مطرح شده 
و از طرفي چابهــار براي اقتصاد 
افغانستان ایجاد نشده بلکه این 
افغانستان است که به چابهار نیاز 

دارد.
او با اشــاره به برخي خبر هاي منتشر 
شــده که گفته اند چابهار بــا آمدن 
طالبان از مسیر توسعه خودش خارج 
مي شــود، گفت: »دو نکتــه مهم در 
این بین باید مد نظــر قرار بگیرد. اول 
اینکه شاید افغانستان خیلي خودش 
را وابســته به چابهار مي دانســت و 
رییس جمهور سابق این کشور هم در 
مورد نقش چابهــار حرف هاي زیادي 
زده باشــد، اما مقیــاس چابهار فراتر 
از افغانســتان بوده و ما هیچ وقت در 
چابهار نگاه مان براي توســعه بندر، 
صرفا به افغانستان نبوده که با تغییر 
وضعیــت در این کشــور فکر کنیم 
چابهار باید متوقف شــود.« او به نگاه 
بلندمدت هند به کشــور هاي آسیاي 
میانه اشاره کرد و گفت: هند به دنبال 
تقویت ارتباط با روسیه است و مسیري 
جز چابهــار براي این منظــور ندارد؛ 
بنابراین یکي از هدف هاي اقتصادي 
هند در توسعه چابهار، افعانستان بوده، 
اما وزنش در مقایسه با بقیه طرف هاي 
تجاري هند به خصوص روسیه ناچیز 

است.« 
کردي تاکید کرد کــه: »از منظر هند 
این پروژه قابل توقف نیســت؛ اگرچه 
منافعش با شرایط جدید در افغانستان 
زیر سوال رفته، منتها نگاه هند از ابتدا 
صرفا به افغانســتان نبوده است.« با 
وجود اینکه مسوولان بر این باورند که 
حضور طالبان در افغانستان نمي تواند 
بر شــرایط این بندر تاثیر بگذارد، اما 
نباید از این مهم گذشت که این کشور 
در چند سال گذشته درگیر مبارزه با 
طالبان بوده و حضور یک گروه افراطي 
در این کشور نه تنها بر سایر همسایه ها 
که بر روابط تجاري و مراودات مالي نیز 

تاثیر مي گذارد.

به طور کلی مقایسه وبسایت ها و شبکه های 
اینستاگرام چندان صحیح  مانند  اجتماعی 
نیست، چرا که هر دو ابزارهایی مفید هستند که 
برای کاربردهای گوناگون در نظر گرفته شده اند. 
بنابراین هدف از این مقاله این است که بتوان با 
کسب اطلاع از مزایا و ظرفیت های هریک، به 

بهترین نحو از آن ها استفاده کرد.

مالکیت و پایداری
شاید یکی از دلایل مهم گرایش افراد جامعه به 
استفاده از شبکه های اجتماعی، رایگان بودن 
آن هاست. معمولا هر فرد می تواند با وارد کردن 
اطلاعات مختصر در این شبکه ها یک حساب 
کاربری ایجاد کرده و از فضای آن استفاده کند. از 
طرفی برای راه اندازی یک وبسایت باید به منظور 
خرید هاست، دامنه و ... هزینه پرداخت کرد. 
باید دقت کنید که معمولا آنچه رایگان است 
متعلق به شما نیست. برای مالکیت داشتن باید 

هزینه ای هرچند کم بپردازید. 
به طور کلی در شبکه های اجتماعی، خواه ناخواه 
سرنوشت حساب کاربری شما دست خوش 
سیاست گذاری هایی می شود که ممکن است به 
هر دلیل تغییر یابند. شاید به یاد داشته باشید که 
زمانی مالکان فیسبوک با هدف نزدیک تر شدن 
دوستان و خانواده ها به یکدیگر و کمرنگ تر 
الگوریتم  تجاری،  و  خبری  مطالب  کردن 
فیسبوک را تغییر دادند. با این کار شرکت هایی 
که از این طریق به فروش محصولات یا ارائه 
ضرر  متحمل  می پرداختند  خود  خدمات 

شدند. در فضایی مانند اینستاگرام نیز ممکن 
است با توجه به سیاست های سخت گیرانه، به 
هر دلیلی پیج شما محدود یا مسدود و حتی 
حساب کاربریتان غیرفعال شود. حال اگر کسب 
و کار خود را تنها بر پایه  یک پیج اینستاگرامی 
دیجیتال سازی کرده باشید، چه اتفاقی رخ 

خواهد داد؟
تجربه نشان داده است که محبوبیت شبکه های 
اجتماعی متنوع به صورت مقطعی است و 
معمولا پس از مدتی عمر مفید آن ها به سر 
می رسد. همانطور که در طول سالیان گذشته 
شاهد بودیم، شبکه های مختلفی مانند یاهو، 
گوگل پلاس، وایبر، لاین و ... برای مدتی در 
نقطه اوج توجه مردم قرار گرفتند و پس از مدتی 
به دلایل مختلف مانند تحریم ها، فیلترینگ، 
روی کارآمدن شبکه های جذاب تر و ... به یک 
فضای معمولی تبدیل شده یا از رده خارج شدند. 
بنابراین افراد جامعه مدام در میان شبکه های 
اجتماعی کوچ می کنند و این یعنی عدم پایداری 
فضای این شبکه ها برای کسب و کارهایی که در 
آن ها مستقر شده اند. دقیقا مانند این است که در 
فضای واقعی جامعه، شما یک فروشگاه را اجاره 
کنید و در پایان سال به دلیل عدم تمدید قرارداد 
مجبور شوید آن مغازه را ترک کرده و جابه جا 
شوید. قطعا در این صورت برخی مشتریان خود 
را از دست خواهید داد و باید تلاش های خود را از 
سر بگیرید. پایداری یکی از اصول مهم پیشرفت 
هر کسب و کار است. بنابراین بهتر است پایه و 
اساس کسب وکار دیجیتال خود را به صورت 

یک وبسایت در نظر بگیرید، نه پیج هایی در 
شبکه های اجتماعی. به این ترتیب تا زمانی که 
شما هاست و دامنه خریداری شده برای وبسایت 
خود را تمدید کنید، آن ها متعلق به شما هستند. 
این نکته را نیز مد نظر قرار دهید که معمولا بحث 
تحریم ها و فیلترینگ و قطعی اینترنت و ... بر 

روی وبسایت های داخلی تأثیرگذار نیستند.

جذب مخاطبین حقیقی
افراد زیادی  در فضای شبکه های اجتماعی 
حضور دارند و به همین دلیل احتمال دیده شدن 
در این شبکه ها بالاتر است. اگر شما صاحب یکی 
از پیج های اینستاگرامی فروشگاهی هستید که 
تعداد فالوورهای بالایی دارد، شاید بهتر باشد از 
خود بپرسید آیا تمام این فالوورها جزء جامعه 
هدف فروشگاه شما به حساب می آیند؟ واقعیت 
این است که بسیاری از این افراد برای سرگرمی، 
خواندن اخبار، استفاده از خدمات آموزشی و ... 
در این شبکه ها حضور می یابند و احتمال خرید 
آن ها از شما چندان زیاد نیست. اما زمانی که 
شما یک وبسایت فروشگاهی خوب و اصولی 
داشته باشید، گوگل و سایر موتورهای جستجو 
دقیقا مشتریان حقیقی شما را به فروشگاهتان 
هدایت می کنند. قدرت موتورهای جستجو را 
دست کم نگیرید. روز به روز تغییرات زیادی با 
هدف ارائه بهترین نتایج به جستجوگران، برای 
الگوریتم های جستجو در نظر گرفته می شود. 
بنابراین کافیست شما در مدیریت وبسایت خود 
از این الگوریتم ها و قوانین موتورهای جستجو 

پیروی کنید تا به راحتی جامعه مخاطبین خود 
را به سوی فروشگاهتان جذب کنید. توجه 
کنید که وقتی افراد با استفاده از گوگل و دیگر 
موتورهای جستجو، کالاها یا خدمات مدنظر 
خود را جستجو می کنند، برای نمایش نتایج، 
وبسایت ها در اولویت قرار دارند. بهتر است 
بگوییم که محتوای شبکه های اجتماعی در 
نمایش نتایج، جایگاه خاصی ندارند. به یاد داشته 
باشید که برای قدم اول در راستای موفقیت 
کسب و کارتان، مهم نیست که چقدر دیده 
می شوید، مهم این است که توسط چه افرادی 

دیده می شوید.
به نظر می آید این موضوع در شبکه اجتماعی 
لینکدین تا حد زیادی رعایت می شود. فضای 
لینکدین اصولا یک فضای حرفه ایست. حتی 
در مورد تصویر پروفایل اشخاص، نحوه تکمیل 
اطلاعات حساب کاربری و ... اصولی وجود دارد 
که به شما در دیده شدن توسط مخاطبین 
خاصتان کمک می کند. در این شبکه اجتماعی، 
تمام افرادی که در شبکه مستقیم ارتباطی 
شما قرار دارند، کانکشن نامیده می شوند. یکی 
از قواعدی که در مورد لینکدین وجود دارد این 
است که تعداد کانکشن های شما اهمیتی ندارد. 
قطعا اگر شما تنها 50 کانکشن دارید که دقیقا 
مرتبط با حرفه  شما هستند، نسبت به فردی که 
500 کانکشن بی ربط دارد، از حساب کاربری 
ارزشمندتری برخوردار هستید. بنابراین در این 
فضا پیش از آنکه به فردی درخواست کانکت 
شدن بدهید، باید به این بیندیشید که آیا او 
می تواند به پیشرفت شما در حرفه تان کمک 
کند یا خیر. اما این موضوع در فضایی مانند 

اینستاگرام، تلگرام و ... در نظر گرفته نمی شود.

رصد کردن فعالیت ها
قطعا شما به عنوان صاحب یک کسب و کار 
دیجیتال  تمایل دارید بدانید مشتریان نسبت 
به محصولات یا خدماتی که ارائه می دهید، 
چه نظراتی دارند. به کدامیک از محصولات 
بیشتر علاقمند هستند و کدامیک از آن ها را 
نمی پسندند. در شبکه های اجتماعی مانند 
اینستاگرام معمولا می توانید از طریق کامنت ها، 
پیام مستقیم افراد، اجرای فرآیند نظرسنجی 
و ... با مشتریان در ارتباط باشید و از واکنش 
آن ها اطلاع یابید. یکی از خصوصیات بسیار 
مهم وبسایت ها این است که علاوه بر موارد ذکر 
شده، ذخیره اطلاعات مشتریان از شماره تلفن 
و آدرس گرفته تا سابقه خرید مشتری در پایگاه 
داده آن ها امکان پذیر است. شاید بپرسید آیا 
این اطلاعات مهم هستند؟ بله، شما به راحتی 
می توانید با داده کاوی این اطلاعات، علایق 
مشتریان خود را تحلیل و از نتایج آن  برای بهبود 
کسب و کار خود استفاده کنید. همچنین برخی 
از ابزارهای سئو به شما کمک می کنند، متوجه 
شوید کدام یک از صفحات وبسایتتان در جذب 
مشتری قدرتمند و کدامیک ضعیف عمل 
می کنند. به این ترتیب پس از مدتی با رصد 
چگونگی پیمایش سایت خود توسط مشتریان، 
قادر هستید نقاط ضعف کسب و کار خود را 

بهبود ببخشید.

شبکه های اجتماعی یا وب سایت؟

نیازي به واردات لوازم خانگي نداریممقصر افزایش غیرقانوني  قیمت لاستیك؟
 یادداشت

 گزارش

توسعه چابهار
قابل توقف نیست

حتما این ضرب المثل معروف ژاپنی به گوش بســیاری از مخاطبان 
رسیده است که می گوید: »به خاطر میخی نعلی افتاد، به خاطر نعلی، 
اسبی افتاد. به خاطر اسبی، سواری سقوط کرد. به خاطر سقوط سواری، 
جنگی شکست خورد، به خاطر شکستی، مملکتی نابود شد و همه این 
مصائب به خاطر شخصی بود که از آغاز میخ را به درستی نکوبیده بود.« 

عباراتی که نمایانگر ارتباط زنجیره وار، گزاره های مختلف و اجزایی متکثر در یک ساختار 
به هم پیوسته به یکدیگر است. اجزایی که مانند قطعات مختلف یک دومینو، می توانند بر 
هم تاثیر مثبت یا منفی بگذارند و سرنوشت نهایی، ساختارها، نهادها، نسل ها و ملت ها را 
دگرگون کنند. چه بسیار جوامعی که به دلیل توجه به این جزییات به ظاهر بی اهمیت 
و کوچک به قله های رفیع توسعه دست پیدا کرده اند و چه بسیار سرزمین هایی که در 
اثر فقدان توجه به همین اجزاء به ظاهر کوچک در هزارتوی مشکلات پایان ناپذیر فقر، 
توسعه نیافتگی و شکســت گرفتار مانده اند. با آغاز موضوع بررسی صلاحیت وزرای 
پیشنهادی دولت ســیزدهم در صحن علنی مجلس، رییس جمهور در اظهاراتی در 
خصوص وظایف بانک مرکزی در دولت جدید به نکاتی اشاره کرد که به نظرم ضروری 
است موضوع از منظر تحلیلی بررسی شود. موضوعی که به نظر می رسد در حکم، کوبیدن 
میخی بر تارک نعل سوارکاری باشد که قصد حفاظت از منافع ملی و اقتصادی کشور 
را دارد. ابراهیم رییسی در مجلس اشاره کرد که »بانک مرکزی باید از حالت توصیه به 
بانک ها خارج شده و در خصوص سیستم بانکی و ساختارهای پولی و مالی کشور اقدام 
و عمل جدی داشته باشد.« اظهاراتی که یک  بار دیگر موضوع فاصله گرفتن بانک های 
مرکزی کشور از وظایف بنیادین خود و آســیب های یک چنین وضعیتی را روی میز 
گفت وگوی اهالی اقتصاد و فعالان رســانه ای قرار داد. واقع آن است که اقتصاددانان و 
اساتید دانشگاهی سال هاست که در خصوص اهمیت استقلال بانک مرکزی در بهبود 
شاخص های رشد کشور اظهارنظر می کنند و آن را از جمله ضرورت های بهبود وضعیت 
کلی اقتصاد کشور می دانند. اما به رغم این هشدارها دولت های مختلف، جایگاه رفیع 
روسای بانک مرکزی را در حد صندوق دار نیازهای گاه و بیگاه دولت تنزل داده اند تا جایی 
که امروز مهم ترین وظیفه رییس کل بانک مرکزی اجرای دستور روسای جمهور برای 
چاپ اسکناس و توزیع پول پرقدرت در اقتصاد است. هر شخصی هم که از این دستورات 
ســرپیچی کند از دایره مدیریت بر بانک مرکزی خارج شده و جای خود را به شخصی 
می دهد که بتواند فرامین ملوکانه دولت ها را با سرعت بیشتری اجرایی کند. بنابراین 
رییس دولت سیزدهم اگر از رییس کل بانک مرکزی توقع دارد که در جایگاه قانونی خود 
بنشیند و از شمایل فردی که توصیه می کند و تذکار می دهد به کاراکتر مدیری تغییر 
وضعیت دهد که اقدامات جدی برای بهبود وضعیت پولی و مالی کشور انجام می دهد، 
باید در وهله نخست خودش، استقلال رییس کل بانک مرکزی را ارج بنهد و در راستای 

تحقق آن تلاش کند. 
مهم ترین وظیفه بانک مرکزی تقویت ارزش پول ملی و سیاستگذاری های کلان ارزی 
است. این در حالی اســت که در میان دولت ها طی ســه دهه گذشته این تنها دولت 
اصلاحات بود که تلاش کرد استقلال بانک مرکزی را به رسمیت بشناسد و سایر دولت ها 
حاضر به قبول این استقلال قانونی نشدند. تمام خواسته اقتصاددانان، صاحب نظران و 
دلسوزان کشور از بانک های مرکزی و دولت ها آن است که وظایف خود را مطابق قانون 

به درستی انجام دهند.
اینکه امروز بانک ها به جای حمایت از پروژه های مولد جریان نقدینگی کشور را به سمت 
بنگاهداری و پاساژداری و... سوق می دهند، ناشی از عدم توجه به وظایف ساختاری بانک 
مرکزی )از جمله استقلال این نهاد( است. باید دید چرا جریان تسهیلات کلان کشور به 
جای بخش تولید راهی اتمسفر سوداگری و دلالی می شود. وقتی بانک مرکزی تسلط و 
استقلال نداشته باشد، بازرسان این بانک نیز قادر نخواهند بود این پرسش را مطرح کنند، 
چرا فلان بانک به جای اخذ تضامین مناسب، تسهیلات پرداختی را در اعداد و ارقام باور 
نکردنی و هزاران میلیارد تومانی در اختیار برخی افراد و جریانات خاص قرار دهند؟ این در 
حالی است که مردم عادی کوچه و بازار که این روزها برای تامین ودیعه مورد نیاز خود 
برای بهره مندی از یک مسکن حداقلی قادر به اخذ وام نیستند. طبیعی است که مدیران 

میانی از رییس کلی که فاقد استقلال و کاریزمای لازم است، تبعیت نخواهند کرد. 
در زمان مناظرات انتخاباتی تمام نامزدها از جمله فرد پیروز، وعده دادند که استقلال 
بانک مرکزی را به رســمیت خواهند شــناخت و به هیچ عنوان به این ساختار برای 
استقراض و چاپ اسکناس بدون پشتوانه و... فشار نخواهند آورد. بنابراین رسانه ها باید 
این ضرورت ها را از دولت جدید مطالبه کنند تا از یادمان نرود که برای حل مشکلات 
پولی و مالی کشور، برای مهار نقدینگی، تقویت ارزش پول ملی، کنترل نرخ ارز و نهایتا 
مقابله با تورم افسارگسیخته از ابتدا میخی که قرار است بر نعل، زده شود، می بایست 
محکم کوبیده شود. تا به خاطر سستی میخی، نعلی و به خاطر نعلی، اسبی و به خاطر 
اسبی، سواری و به خاطر سواری، لشکری و به خاطر لشکری، نبردی و به خاطر شکست 
در نبردی، سرزمینی دچار خسارت، آسیب و ازهم گسیختگی نشود. این تمامی حرفی 
است که به اختصار گفته شد و از بطن آن کتاب ها می توان نگاشت.نگران هستند و ترجیح 
مي دهند آن را به شــکلي نگه دارند که در کمترین زمان به کالایي بادوام تبدیل شود. 

میخ و نعل اقتصاد 

استقلال بانک مرکزی را به رسمیت بشناسیم؛

 نوســان: جدیدترین آمار ارایه شــده از سوي 
ســازمان توســعه تجــارت نشــان مي دهد که 
میــزان واردات ایــران از عراق در ســال جاري 
به شــکل قابــل توجهــي افزایش یافته اســت.
 صادرات ایران به این کشور در چهار ماهه ابتداي 
سال 1۴00 با ۴3 درصد رشد از نظر ارزشي و ۶9 
درصد از نظر وزني نسبت به مدت مشابه در ســال 1399 به 2 میلیارد و 
817 میلیون دلار معــادل 10 میلیون و 9۴1 هزار تن رســید. عراق در 
رتبه دوم کشورهاي هدف صادرات ایران پس از چین با ۴ میلیارد و 39۶ 
میلیون دلار قرار داشته اســت. پس از عراق نیز کشــورهاي امارات با 1 
میلیارد و ۶27 میلیــون دلار، ترکیه با 921 میلیون دلار و افغانســتان با 
728 میلیــون دلار در رتبه هاي ســوم تــا پنجم فهرســت مذکور قرار 

گرفته اند.

 نوسان:  به گفته محمد علی بک ســفیر ایران در  
نیجریه، این کشــور را  دارای بزرگ ترین منابع نفت 
و گاز در قاره آفریقا اســت که از اقتصاد کاملا نفتی 
برخوردار اســت. وی افزود: طی ســه ســال اخیر، 
ســطح مبادلات تجاری ایران با این کشور آفریقایی 
از رشــد محسوســی برخوردار بوده به طوری که در 
ســال 97 ارزش صادرات ایران به نیجریه 8/ ۴ میلیون دلار بود که در ســال 
99 این میزان به 17 میلیون دلار افزایش یافت. به گفته وی، طبق آمار سازمان 
توسعه تجارت ایران، در مدت چهار ماه ابتدای امسال نیز ارزش صادرات کالا 
و خدمات ایران به نیجریه از 18 میلیون دلار فراتر رفت. علی بک، عمده ترین 
کالاهای صادراتی ایران به نیجریه را محصولات پتروشیمی، اوره، روغن موتور، 
پارافین و برخی محصولات غذایی عنوان کرد و کنجد، زنجبیل و کاکائو را جزو 

مهم ترین کالاهای وارداتی از این کشور دانست. 

 نوسان: ســفیر ایران در آفریقای جنوبی با تاکید بر 
اینکه در حال حاضر نیــز هیچ گونه رابطه بانکی میان 
ایران و آفریقا وجود نــدارد، تحریم ها را عامل دیگری 
برای روابط بسیار کمرنگ اقتصادی عنوان کرد مهدی 
آقاجعفری افزود: تصور عمده این است که قاره آفریقا 
سرزمین هزینه ها اســت. این در حالی است که دیگر 
کشــورها، قاره آفریقا را بازار مصرف یک میلیارد و 300 میلیون نفری با حجم 
مبادلات تجاری یک هزار میلیارد دلاری با جهان می شناسند. آقاجعفری، با اشاره 
به  اینکه حجم مبادلات تجاری ایران با قــاره آفریقا گفت: در بهترین وضعیت 
ممکن، به سختی به یک میلیون دلار رسیده است. بیش از 100 کشور جهان 
امروز در این قاره به  کشت فراسرزمینی مشغول هستند و در این حوزه، چین، 
ایالات متحده آمریکا و انگلستان پیشتاز هستند و در میان کشورهای همسایه 

ایران و منطقه خاورمیانه نیز  ترکیه و عربستان یکه تازی می کنند. 

  نوســان: ایرج رهبر، عضو انجمن انبوه سازان با 
اشاره به برنامه ســاخت ۴ میلیون واحد مسکوني 
در دولت ســیزدهم، گفت: زمین مــورد نیاز این 
تعداد مسکن باید ۶ ماه اول عمر دولت تامین شود. 
وي با استقبال از برنامه ساخت سالانه یک میلیون 
مسکن در دولت سیزدهم، اظهار کرد: انبوه سازان 
به عنوان رکن اصلي اجراي این برنامه باید مقدمات موردنیاز تحقق این 

برنامه از جمله زمین را در اختیار داشته باشند.
 وي ادامــه داد: ما نمي توانیــم بگوییم مثــلا 200 هزار واحــد را الان 
مي ســازیم، ۶ ماه دیگر براي 200 هزار واحد دیگــر زمین تامین کنیم. 
اگر این گونه باشد نمي توانیم ســالي یک میلیون مسکن را بسازیم. وي 
تصریح کرد: باید زمین مورد نیاز ۴ میلیون مســکن طي ۶ ماه اول دولت 

سیزدهم فراهم شود.

افزایش شدید واردات ایران از عراقزمین ساخت 4 میلیون مسكن  باید 6 ماهه تامین شودروابط کمرنگ ایران و آفریقافرصت های تجارت با نیجریه

 ها
ده

برا

capital

مهم نیست که چقدر دیده می شوید؛ مهم این است که توسط چه افرادی دیده می شوید

امروزه با رشد روزافزون فناوری های دیجیتال، بسیاری از صاحبان کسب و کار به دیجیتال سازی فرآیندهای 
کاری خود روی آورده اند. آن ها سعی دارند تا با ورود به دنیای گسترده  دیجیتال، به خوبی کسب و کار خود 
را به مخاطبین معرفی کرده و به آن رونق ببخشند. آنچه در پیمودن این راه اهمیت دارد این است که افراد 
بتوانند از میان روش ها و ابزارهای متنوع دیجیتال، متناسب با نیازها و اهداف خود، بستری مناسب انتخاب کنند تا به موفقیت 
دست یابند. در حال حاضر بسیاری از صاحبان کسب و کار برای راه اندازی فروشگاه های آنلاین یا معرفی و ارائه خدمات خود 
از شبکه های اجتماعی دیجیتال یا وبسایت ها بهره می برند. اما سوالی که مطرح می شود این است که کدام یک از این بسترها 
برای اهداف تجاری واقعا مناسب هستند؟ آیا با توجه به محبوبیت اخیر شبکه های اجتماعی دیجیتال مانند اینستاگرام، 

فروشگاه های آنلاین مبتنی بر وبسایت از رده خارج شده اند؟ پاسخ کوتاه به این سوال »خیر« است.
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آینده کسب و کارهای آنلاین بر کدام بستر توسعه بیشتری پیدا می کنند؟؛ 
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دکتر علیرضا نظری گلگانی رئیس مرکز طب کار 
و درمان شرکت فولاد مبارکه با اشاره به اقدامات 
شرکت فولاد مبارکه در راستای مقابله با شیوع 
ویروس کرونا و گونه های جهش یافته آن اظهار 
کرد: از ابتدای شــیوع کرونا در کشور، جلسات 
کمیته مدیریت بحران برای مقابله این ویروس 
در شــرکت فولاد مبارکه برگزار و مصوبات لازم 
به منظور کنترل شیوع این ویروس هر دو هفته 
یک بار تدویــن گردیده اســت. وی افزود: جلب 
مشارکت مدیران و کارکنان شرکت در راستاي 
صیانت از نیروی انساني و تداوم تولید شرکت در 
شرایط موجود، شناســایی، پیشگیری و کنترل 
شــیوع کرونا ویروس، اجرای اقدامات مطابق با 
شیوه نامه ها و مصوبات ستاد ملی مقابله با ویروس 
کرونا و وزارت بهداشــت، برنامه ریزی واکنش در 
زمینه مقابله و پیشگیری در شرایط حاد بیماری 
و نظارت بر حســن اجراي قوانیــن، مقررات و 
شــیوه نامه ها و مصوبات به منظور مقابله مؤثر با 
شیوع بیماری کرونا، از اهداف ستاد پیشگیری از 

بیماری کرونا در شرکت فولاد مبارکه بوده است.
غربالگری کرونا به صورت آنلاین

رئیس مرکز طب کار و درمان شرکت فولاد مبارکه 
گفت: شــرکت فولاد مبارکه برای جلوگیری از 
افزایش آمار مبتلایان به ویــروس کرونا، اقدام به 
حذف جلســات و اجتماعــات کاری و برگزاری 
جلسات از طریق ویدئو کنفرانس، ایجاد دسترسی 
کارکنان به سیســتم های اتوماسیون شرکت از 
منزل به منظور تسهیل در انجام دورکاری و لغو 
کلیه مأموریت ها کرد. وی ادامه داد: همچنین لغو 
پذیرش میهمانان داخلی و خارجی و انجام امور از 

طریق دورکاری، کاهش ساعات کاری پرسنل به 
منظور کاهش میزان مواجهه، دورکاری پرسنل 
ستادی و روزکار و حضور پرسنل در محل کار با 
ظرفیت 50 درصدی از دیگر اقدامات پیشگیرانه 
این شرکت در راســتای مقابله با شیوع ویروس 
کرونا بوده است. دکتر نظری تأکید کرد: شرکت 
فولاد مبارکه از ابتدای شیوع کرونا در کشور، اقدام 
به توسعه ناوگان حمل و نقل ترابری برای کارکنان 
و پیمانکاران جهــت کاهش تعداد مســافران 
اتوبوس ها به منظور رعایــت فاصله اجتماعی، 
برگزاری آموزش ها به صورت آنلاین و مجازی و 
تعطیلی سالن های ورزشی داخل و خارج شرکت 
نمود. وی بیان داشت: همچنین این شرکت برای 
مبارزه با گسترش کروناویروس بخش عمده ای از 
رستوران ها و غذاخوری های خود را تعطیل نموده 
و طرح فاصله گذاری در سایر غذاخوری ها نیز اجرا 
کرده است تا به فاصله گذاری هوشمند اجتماعی 

جامه عمل بپوشاند.
رئیس مرکز طب کار و درمان شرکت فولاد مبارکه 
با اشاره به سامانه مدیریت پیشگیری از بیماری 
کرونا در شــرکت فولاد مبارکه خاطرنشان کرد: 
ایجاد فرایند مکانیزه خوداظهاری و غربالگری به 
صورت آنلاین، تشکیل تیم متخصص شناسایی 
و بیماریابی کرونا به صورت شبانه روزی، تماس 
فوری با افراد دارای علائم بیماری، مشاوره پزشکی 
و نوبت دهی انجام تست PCR در صورت لزوم، 
پیشــگیری از حضور افراد مبتلا و مشکوک به 
بیماری با مسدود نمودن کارت تردد آنان و اعلام 
همزمان به فرد و مسئول مستقیم، پیگیری نتایج 
تســت و اعمال قرنطینه در صورت لزوم از دیگر 

اقدامات پیشگیرانه در راستای مبارزه با ویروس 
کرونا در شرکت فولاد مبارکه بوده است. وی اذعان 
داشت: از دیگر اقدامات شرکت فولاد مبارکه در 
راستای شناسایی و غربالگری مبتلایان به ویروس 
کرونا می توان به تهیه دستگاه های تب سنج مادون 
قرمز برای محل های مورد نیــاز و آموزش نحوه 
استفاده توسط واحد اورژانس، نصب دوربین های 
حرارتی جهت تب سنجی در گیت های ورودی 
کارکنان و برنامه ریــزی و اجرای تمهیدات ویژه 
جهت تعمیرات طولانی مــدت و توقفات کلیه 
نواحي تولیدی از قبیل انجام تست PCR برای 
کلیه نیروهای اجرایی اشــاره کرد. دکتر نظری 
تصریح کرد: از ابتدای شیوع ویروس کرونا تاکنون، 
شرکت فولاد مبارکه به صورت ماهانه، تعداد 250 
هزار ماسک و 15 هزار بســته محلول های ضد 
عفونی کننده بین کارکنان و پیمانکاران شرکت 
توزیع کرده است. وی عنوان داشت: تهیه و تدوین 
شیوه نامه های مقابله با کرونا ویروس، تهیه و تدوین 
دســتورالعمل مقابله با بیماری های واگیردار و 
انجام بازرسی های نظارتی روزانه، اعمال جریمه 
در جهت پیشگیری از شیوع بیماری کرونا نیز از 
دیگر اقدامات در راستای مبارزه با ویروس کرونا در 

شرکت فولاد مبارکه بوده است.
اقدامات کرونایی مطابق 
با استانداردهای جهانی

شرکت فولاد مبارکه نخســتین شرکت ایرانی 
است که توانسته با رعایت کامل دستورالعمل های 
بهداشتی مربوط به بیماری کووید 19 گواهینامۀ 
استقرار راهنمای کار ایمن در دوران این بیماری 
)ISO ۴5005:2020( را دریافــت کنــد و 

این نشــان می دهد که در فولاد مبارکه دغدغه 
پایداری در فرآینــد تولید با حفظ ســلامت و 
ایمنــی کارکنان وجــود دارد. مدیر بهداشــت 
حرفه ای، ایمنی و محیط زیســت شرکت فولاد 
مبارکه در این ارتبــاط می گوید: ایــن واحد از 
10 ســال گذشــته تاکنون در قالب دو برنامه 5 
ساله به دســتاوردهای ویژه ای دست پیدا کرده 
که این دو برنامه امسال به پایان می رسد و نتایج 
قابل توجهی در زمینه شــاخص های حوادث و 
به روزشــدن تجهیزات ایمنی داشته و می توان 
به نوسازی سیســتم اطفاء حریق و اطفاء حریق 
اتوماتیک در بخش آتش نشــانی اشــاره کرد. 
حسین مدرسی فر، با اشــاره به تدوین برنامه 5 
ساله واحد مدیریت بهداشت حرفه ای، ایمنی و 
محیط زیست شرکت فولاد مبارکه از سال آینده 
خاطرنشان کرد: در بخش ایمنی برنامه 5 ساله 
دوم این واحد، بالغ بر 1۶0 برنامه عملیاتی شده 
که می توان به مواردی همچون انجام مطالعات 
Hazop Study در فرایند احیاء مســتقیم، 
واحد اکســیژن، پلنت هیدروژن و واحد باکس 
 Bow آنیلینگ اشــاره کرد؛ انجــام مطالعات
Tie هم از دیگر دستاوردهای برنامه 5 ساله دوم 
واحد مدیریت بهداشت حرفه ای، ایمنی و محیط 
زیست شرکت فولاد مبارکه در واحد تولید فولاد 
مــذاب و کوره های قوس الکتریکی می باشــد. 
 ، ۴5005 ISOمدرسی فر با اشاره به گواهینامه
اذعان داشت: اهمیت این گواهینامه در این است 
که شرکت فولاد مبارکه در یک اقدام منسجم و 
سنجیده توانسته بر پاندمی کووید 19 فائق شود 
و این موضوع ثابت کرد که تلاش های شــرکت 
فولاد مبارکه برای کنترل و مهار اپیدمی کووید 
19 مطابق با استانداردهای جهانی است. وی اضافه 
کرد: با شیوع ویروس کرونا، کمیته مقابله با این 
ویروس در شرکت فولاد مبارکه تشکیل گردید 
تا مراقبت های مورد نیاز برای کنترل آن صورت 
گیرد و با رعایت دســتورالعمل های بهداشتی و 
حفظ فاصله گــذاری اجتماعی درصــدد ارتقاء 
سلامت کارکنان باشد؛ از سویی دیگر با تأکید بر 
برگزاری جلسات به صورت مجازی و دورکاری از 

ایجاد تراکم در محیط کار ممانعت به عمل آید.
تامین مخازن اکسیژن
با حمایت فولادمبارکه

رئیس دانشگاه علوم پزشکی اصفهان معتقد است: 
با همکاری بسیار خوبی که شرکت فولاد مبارکه 
اصفهان از ابتدای اپیدمی کرونا با دانشگاه علوم 
پزشکی اصفهان داشته، مخازن اکسیژن عمده 
استان اصفهان با کمک شرکت فولاد مبارکه تامین 
شده است. طاهره چنگیز اضافه کرد: با همکاری 
بسیار خوبی که شــرکت فولاد مبارکه اصفهان 
از ابتدای اپیدمی کرونا با دانشگاه علوم پزشکی 
اصفهان داشته، مخازن اکســیژن عمده استان 
اصفهان با کمک شــرکت فولاد مبارکه اصفهان 
تامین شده است. وی اظهار کرد: ما درصدد تامین 
بیش از 2 هزار کپســول اکسیژن دیگر هستیم 
چراکه برخی از بیمارســتان ها علی رغم داشتن 
مخازن اکسیژن و اکسیژن ســاز، در ساعاتی از 
شبانه روز دچار افت اکســیژن می شوند و طبعاً 
پشتیبانی اکسیژن برای بیماران کرونایی اولین و 

مهم ترین اقدام درمانی است. 

 گزارش

 گزارش

 نوسان:مدیر بهداشت حرفه ای، ایمنی 
و محیط زیست شرکت فولاد مبارکه گفت: 
نقش اجتماعی و مخاطره آمیز پزشــکی 
کشــور در 18 ماه گذشته به علت پاندمی 
کرونا، بیش از پیش برجسته و ثابت شد که 
شغل پزشکی به نوعی یک مسئولیت الهی و 
انسانی است. حسین مدرسی فر اظهار کرد: 
شــرکت فولاد مبارکه به عنوان سازمانی 
متعالی، قدردان زحمات جامعه پزشکان 
و فعالان حوزه سلامت است، به طوری که 
همه ساله و به خصوص امسال از خدمات 
این قشر خدوم که به صورت شبانه روزی 
و در راستای کنترل کرونا اهتمام ورزیدند، 
توسط مدیرعامل شــرکت فولاد مبارکه 
تقدیر می شــود. وی با بیان این که واحد 
مدیریت بهداشت حرفه ای، ایمنی و محیط 
زیست شــرکت فولاد مبارکه متشکل از 
3 مجموعه ایمنی، بهداشــت حرفه ای و 
آتش نشانی است افزود: این مجموعه شامل 
بخش های درمان، اورژانس، طب کار و در 
نهایت مجموعه محیط زیست و بهداشت 

محیط است.
مدیر بهداشــت حرفه ای، ایمنی و محیط 
زیست شــرکت فولاد مبارکه گفت: این 
واحد از 10 سال گذشته تاکنون در قالب 
دو برنامه 5 ســاله به دستاوردهای ویژه ای 
دســت پیدا کرده که این دو برنامه امسال 
به پایان می رســد و نتایج قابل توجهی در 
زمینه شاخص های حوادث و به روزشدن 
تجهیزات ایمنی داشــته و می تــوان به 
نوسازی سیستم اطفاء حریق و اطفاء حریق 

اتوماتیک در بخش آتش نشانی اشاره کرد.
وی با اشــاره به تدوین برنامه 5 ساله واحد 
مدیریت بهداشــت حرفــه ای، ایمنی و 
محیط زیســت شــرکت فولاد مبارکه از 
ســال آینده خاطرنشــان کرد: در بخش 
ایمنی برنامه 5 ساله دوم این واحد، بالغ بر 
1۶0 برنامه عملیاتی شده که می توان به 
 Hazop مواردی همچون انجام مطالعات
Study در فرایند احیاء مستقیم، واحد 
اکســیژن، پلنت هیدروژن و واحد باکس 
 Bow آنیلینگ اشاره کرد؛ انجام مطالعات
Tie هم از دیگر دســتاوردهای برنامه 5 
ساله دوم واحد مدیریت بهداشت حرفه ای، 
ایمنی و محیط زیست شرکت فولاد مبارکه 
در واحــد تولید فولاد مــذاب و کوره های 

قوس الکتریکی می باشد.
 ISOمدرســی فر با اشــاره به گواهینامه
۴5005 )راهنمــای کار ایمــن در دوران 
پاندمی کوویــد 19 در کشــور( که برای 
نخستین بار توسط شرکت فولاد مبارکه 
دریافت شده است، اذعان داشت: شرکت 
فولاد مبارکه با گذراندن ممیزی های لازم 
توسط شرکت SGS کشــور سوئیس، 
توانست برای نخستین بار این گواهی نامه 
ISO۴5005 را دریافت کند؛ اهمیت این 
گواهینامه در این اســت که شرکت فولاد 
مبارکه در یک اقدام منســجم و سنجیده 
توانسته بر پاندمی کووید 19 فائق شود و این 
موضوع ثابت کرد که تلاش های شــرکت 
فولاد مبارکه برای کنترل و مهار اپیدمی 
کووید 19 مطابق با استانداردهای جهانی 
اســت. وی اضافه کرد: با شــیوع ویروس 
کرونا، کمیته مقابله با این ویروس در شرکت 
فولاد مبارکه تشکیل گردید تا مراقبت های 
مورد نیاز برای کنترل آن صورت گیرد و با 
رعایت دستورالعمل های بهداشتی و حفظ 
فاصله گــذاری اجتماعی درصــدد ارتقاء 
ســلامت کارکنان باشــد؛ از سویی دیگر 
با تأکید بر برگزاری جلســات به صورت 
مجازی و دورکاری از ایجاد تراکم در محیط 

کار ممانعت به عمل آید.

industry

حمیدرضا عظیمیان، مدیرعامل فولاد مبارکه با صدور پیامی، ضمن تبریک به سیدرضا 
فاطمیامین جهت انتصاب به عنوان وزیر صنعت، معدن و تجارت، آمادگی این شرکت را 
برای همافزایی بین شرکتهای صنعتی و کمک به ساماندهی بازار در فصل جدید فعالیتهای 
این وزارتخانه اعلام نمود.  در متن این پیام آمده اســت: رای اعتماد بالای نمایندگان به 
اکثریت قریب به اتفاق وزرای پیشنهادی دولت سیزدهم، موجب دلگرمی و مباهات همه 

دلبستگان به رشد و شکوفایی کشور بهویژه فعالان عرصه تولید و صنعت گردید.

همافزایی فولاد مبارکه در فصل جدید وزارت صمت
در پــی اعتــراض انجمــن تولیدکنندگان فــولاد ایران بــه محدودیت هــای اخیر 
صادرات شــمش و مقاطع طویل فولادی و حذف نام بیش از 100 شرکت از فهرست 
صادرکنندگان مجاز فــولاد میانی و محصولات فولادی، دفتــر صنایع معدنی وزارت 
صمت در نامه  جدیدی به دفتر مقررات صادرات و واردات این وزارتخانه، محدودیت های 
وضع شــده در نامه پیشــین خود را ملغی و اعلام کرد که تا اول مهرماه ســال جاری، 

مجوزهای صادرات فولاد به قوت خود باقی خواهد ماند.

محدودیت های صادراتی فولادی ها لغو شد

اقدامات کرونایی مطابق 
با استانداردهای جهانی کنترل هوشمندانه ویروس کرونا

 نوسان: به همت متخصصان شرکت فولاد مبارکه طراحی و تولید 
گرید FATIGUE-ST۵۲ مقاوم به خســتگی در این شرکت با 
موفقیت انجام شد. مدیر متالورژی و روش های تولید شرکت فولاد 
مبارکه با اعلام این خبر گفت: طراحی و تولید محصولات جدید در 

راستای تکمیل سبد محصولات در فولاد مبارکه صورت می گیرد.
علیرضا مولوی زاده افزود: به منظور تأمین نیاز حوزه های مختلف در مصارف داخلی 
فولاد مبارکه ونیز رفع نیاز مشتریان، بررســی و امکان سنجی تولید گریدهای 
درخواستی صورت می گیرد و پس از تعیین پارامترهای تولیدی و شرایط تست 
و کنترل و اطمینان از عملکرد، ورق ها مورد مصرف قرار می گیرند. وی خاطرنشان 
کرد: گرید ST 52 مقاوم به خستگی از خارج از کشــور تأمین می گردید و در 
برخی شــرایط به دلیل عدم امکان تأمین، از گرید ST 52 معمولی به جای آن 
استفاده می شد که عملکرد مطلوب را نداشت. در همین راستا گرید فوق به منظور 
استفاده در قطعاتی که تحت تنش متناوب قرار دارند طراحی و تولید شد. مدیر 
متالورژی و روش های تولید در ادامه از حمایت های معاون بهره برداری و زحمات 
کلیه واحدهای درگیر در این پروژه شامل نواحی فولادسازی، نورد گرم، آزمایشگاه 
و واحد فروش و برنامه ریزی و سایر واحدهای پشتیبانی قدردانی کرد. کارشناس 
متالورژی شرکت فولاد مبارکه نیز در خصوص تولید این محصول جدید گفت: 
خستگی یکی از خطرناک ترین انواع شکست در فلزات است. در خستگی، فلز 
در تنش های پایین تر از تنش تسلیم شکسته می شود و ازاین رو پیش بینی زمان 
و شرایط تنشی تخریب قطعه بسیار مشکل است و می تواند با خسارت های زیاد 
و گاه فاجعه بار در صنعت همراه باشد. خستگی در فلزات هنگام وقوع تنش های 

متناوب رخ می دهد و شامل سه مرحله است.

FATIGUE-ST۵۲ ویژگی های گرید
محمدجواد کرمی افزود: مرحله اول شروع ترک است. بعد از یک تعداد سیکل 
مشخص ریزترک ها شروع به شــکل گیری می کنند. ریزترک ها در نقاطی که 
تمرکز تنش بیشتر است، مانند لبه های تیز، سطوح خش دار و اطراف ناخالصی ها 
و حفرات تشکیل می شوند. تنش لازم برای تشکیل این ریزترک ها به مراتب کمتر 
از استحکام نهایی و استحکام تسلیم فلز است. مرحله دوم رشد ریزترک ها در اثر 
ادامه تنش های سیکلی است و در نهایت مرحله سوم رشد ریزترک تا جایی که 
تمرکز تنش در نوک ترک باعث انتشار ترک و شکست قطعه شود. این کارشناس 
اظهار داشت: به منظور مشخص شدن استحکام خستگی فلزات نمونه هایی از 
آن ها با اشکال و سایزهای مشخص تحت تنش های سیکلی قرار گرفته و تعداد 
سیکل لازم برای شکســت قطعه در تنش های مختلف بر روی نموداری تحت 

عنوان نمودار SN ترسیم می شود.
رئیس تروپرســس شــرکت فولاد مبارکه هم در خصوص طراحی و تولید این 
گرید گفت: پل ها، قطعات تعلیق اتومبیل، قالب های شکل دهی فلزات، سرندها 
و قطعات با ارتعاش بــالا مثال هایی از اجزای در معرض خســتگی به شــمار 
می آیند. بابک شهریاری افزود: برای جلوگیری از شکست های ناشی از خستگی 
دو راه وجود دارد: اول باز طراحی قطعه شــامل حذف نقاط با تمرکز تنش بالا و 
لبه های تیز و دوم با بهبود ریزســاختار ماده به نحوی که مقاومت بیشــتری در 
برابر شکل گیری و رشد ترک های خستگی داشته باشــد. وی اظهار داشت: در 
شرکت فولاد مبارکه با توجه به نیاز واحد احیا مستقیم جهت افزایش طول عمر 
سرندهای این واحد، پروژه FATIGUE -ST52 کلید خورد و با بررسی های 
صورت گرفته مشخص شد با توجه به وجود بار سیکلی در سرندها، بحث خستگی 
و ســایش وجود دارد. وی عنوان کرد: در این پروژه با طراحی آنالیز شیمیایی و 
تغییر مکانیســم های استحکام بخشــی در واحد متالورژی و روش های تولید 
گرید جدیدی با تمرکز بر بهینه سازی شکل رسوبات و کاهش میزان ناخالصی 
در واحد فولادسازی و ریخته گری تولید شــد. سپس در واحد نورد گرم با هدف 
نورد در ناحیه عدم تبلور مجدد آســتنیت و کاهش میــزان باندینگ عملیات 
نورد انجام شــد. پس از مورد پذیرش قرار گرفتن تست های خواص مکانیکی، 
نمونه هایی از این گرید و ST52 معمولی جهت انجام تست های خستگی به یکی 
 ASTM از آزمایشگاه های معتبر ارسال گردید. نمونه سازی مطابق با استاندارد
E ۴۶۶ انجام و تســت در تنش های 350 و ۴00 مگاپاسکال انجام شد. رئیس 
تروپرسس خاطرنشان کرد: تعداد سیکل لازم برای شکست Fat-ST52 در 
 ST52 تنش 350 مگاپاسکال بیش از چهاربرابر تعداد سیکل لازم برای شکست
معمولی بود. همچنین در تنش ۴00 مگاپاســکال، Fat-ST52 اســتحکام 

حداقل دو برابر نسبت به ST52 معمولی نشان داد.

کاهش میزان ناخالصی های
غیرفلزی در تختال

رئیس گروه فنی فولادسازی و ریخته گری مداوم فولاد مبارکه نیز در این زمینه 
گفت: فرایند فولادسازی و ریخته گری مداوم نقش مهمی در موفقیت آمیز بودن 
تولید گرید مقاوم به خستگی FAT-ST52 داشته است. محمدعلی شفیعی 
افزود: ازجمله موارد مهم، کنترل میزان سولفور به عنوان یک عنصر ناخواسته در 
فولاد مذاب است که با رعایت رژیم شارژ مناسب در کوره قوس و سولفورزدایی 
در فرایند فولادسازی این مهم حاصل شده اســت. از جمله نکات مهم دیگر در 
تولید این گرید کاهش میزان ناخالصی های غیرفلزی در تختال است که با اجرای 
دستورالعمل های فولاد تمیز طی فرایندهای متالورژی ثانویه و ریخته گری مداوم، 

میزان این ناخالصی ها به حداقل رسیده است. 
وی تصریح کرد: تنظیم دقیق عنصر نیوبیوم در فولاد مذاب به عنوان یک عنصر 
کلیدی با توجه به محدود بودن رنج استاندارد آن و همچنین کنترل عیوب شکلی 
و ساختاری تختال با توجه به حساسیت زیاد روی این محصول، ازجمله موارد مهم 
دیگر بوده است که با تلاش همکاران در ناحیه فولادسازی و ریخته گری مداوم و 

واحدهای پشتیبانی کننده حاصل شده است.

تولید فولاد مقاوم به خستگی 
در فولادمبارکه

در راستای تکمیل سبد محصولات صورت گرفت؛

فولاد مبارکه می تواند الگوی مناسبی برای مدیریت بحران کرونا باشد؛

تلاش های فولاد مبارکه برای کنترل و مهار اپیدمی کووید ۱۹ مطابق با استانداردهای جهانی است

 نوسان: مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه 
گفت: ایجاد پرونده ســلامت کارکنان و 
خانواده آن ها، یکی از اقداماتی اســت که 
باید در دستور کار قرار گیرد چراکه در این 
زمینه زیرســاخت  و امکانات لازم فراهم 

بوده و قابلیت اجرایی شدن دارد.
حمیدرضــا عظیمیان به مناســبت روز 
پزشــک ضمن دیدار با پزشــکان و کادر 
بهداشت و درمان شــرکت فولاد مبارکه 
اظهار کرد: مردم ایران در دهه ۶0 درگیر 
شرایط جنگ بودند و شــعار »رزمندگان 

تشکر تشکر« را ســر می دادند؛ اکنون نیز 
می بینیم که کادر درمان در جبهه سلامت 
در حال تلاش هستند و فشار زیادی روی 
آن ها وجود دارد اما بــاز هم مردم قدردان 

کادر درمان هستند. 
وی با بیان این که مســأله کرونا تنها یکی 
از مشکلات موجود اســت، افزود: فعالیت 
در فولاد مبارکه یک فعالیت سخت بوده 
و همواره با حوادث و مشــکلاتی در حین 
کار مواجه است اما خوشــبختانه طی 3 
سال گذشته هیچ شکایتی از بخش های 

HSE )طب کار، اورژانــس و ...(  وجود 
نداشته که این امر نشــان دهنده فعالیت 
مطلوب پرســنل و مدیران فعــال در این 

بخش  است.
 وی تصریح کرد: پرونده سلامت کارکنان 
و خانواده آنها، یکی از اقداماتی اســت که 
باید در دستور کار قرار گیرد چراکه در این 
زمینه زیرســاخت  و امکانات لازم فراهم 

بوده و قابلیت اجرایی شدن دارد.
عظیمیان اذعان داشت: همچنین احداث 
بیمارستان مجهز نیز یکی دیگر از اقداماتی 

است که برای سرویس دهی به کارمندان 
در شــرایط خاص و اورژانسی که ممکن 
است ناشی از فعالیت در حین کار باشد، در 
دستور کار قرار گرفته تا سرویس دهی لازم 
ارائه شــود؛ در واقع با احداث بیمارستان 
برای کارکنان امنیت ســازمانی مجموعه 

افزایش پیدا می کند.
 عظیمیان از مشارکت فولاد مبارکه برای 
مراکز درمانی کرونا در اصفهان خبر داد و 
گفت که بخشی از هزینه تجهیز این مراکز 
را شرکت فولاد مبارکه متقبل شده است. 

مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه اعلام کرد:

بیمارستان تخصصی فولاد مبارکه احداث می شود

اقدامات صورت گرفته در راستای کنترل هوشمندانه ویروس کرونا در شرکت فولاد مبارکه نشان می دهد 
که این شرکت می تواند الگویی مناسبی برای مدیریت بحران کرونا در کشور باشد. ایجاد فرایند مکانیزه 
خوداظهاری و غربالگری به صورت آنلاین، تشکیل تیم متخصص شناسایی و بیماریابی کرونا به صورت شبانه روزی، 
تماس فوری با افراد دارای علائم بیماری، مشاوره پزشکی و نوبت دهی انجام تست PCR ، پیشگیری از حضور افراد 
مبتلا و مشکوک به بیماری با مسدود نمودن کارت تردد و پیگیری نتایج تست و اعمال قرنطینه از اقدامات پیشگیرانه 
در راستای مبارزه با ویروس کرونا در این شرکت بوده است. از سوی دیگر، اخذ گواهینامه ISO۴۵۰۰۵  این موضوع ثابت 
کرد که تلاش های فولاد مبارکه برای کنترل و مهار اپیدمی کووید ۱۹ مطابق با استانداردهای جهانی است. در این بین 

هرگز نمی توان از اهدا و تامین مخازن اکسیژن بیمارستانهای استان اصفهان نیز چشم پوشی کرد.

هفته نامه نوسان
گروه صنعت
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عباس اکبرپور، کارشناس بازار مسکن معتقد است؛ یکي از طرح هایي که در خصوص 
خانه دار کردن مردم طي سالیان قبل مطرح شده خرید متري مسکن از بورس کالا 
بوده اما این طرح تنها مي تواند اثر کوتاه مدت در بازار مسکن داشته باشد و منجر به حل 
مشکل نخواهد شد. او می گوید: تصمیم گیرندگان در وزارت راه با همکاري بورس کالا 
تلاش کرده اند که این گونه طرح ها را معرفي کنند چرا که در اثر نقل و انتقالات مالي در 

بورس و مالیاتي که اخذ مي شود دولت منتفع خواهد شد.

سید رضا فاطمي امین، وزیر پیشنهادي صنعت، معدن و تجارت )صمت( گفت که به 
دنبال تفکیک این وزارتخانه نیست.  وي اظهار کرد: اتفاقي که در وزارت صنایع و معادن 
و وزارت بازرگاني افتاد، عملا ادغام نبوده بلکه تجمیع بوده است. این کار بسیار درستي 
بود که حوزه تولید و تجارت باهم ادغام شوند؛ چرا که در بحث تنظیم بازار، بازار را کسي 
مي تواند مدیریت کند که تولید را مدیریت کند اما تاکنون ادغام واقعي صورت نگرفته و 

فقط شاهد یک تجمیع ساده سازماني بودیم.  

به دنبال تفکیک  وزارتخانه صمت نیستیمخرید متري اثر بر بازار مسکن ندارد
 گزارش

 نوسان :مدیرکل فرهنگ و ارشــاد اسلامی استان اصفهان با 
صدور پیامی، انتخاب دکتر محمدمهدی اســماعیلی به سمت 
وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی را تبریک گفت. به گزارش 
"نوســان"  متن پیام تبریک رمضانعلــی معتمدی، مدیرکل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی استان اصفهان خطاب به وزیر فرهنگ 

و اسلامی دولت سیزدهم به این شرح است:
بسم الله الرحمن الرحیم. إن الله یأمرکم أن تؤدوا الأمانات إلی أهلها

جناب آقای دکتر محمد مهدی اســماعیلی وزیر محترم فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی سلام علیکم هفته دولت و سالروز شهادت دولتمردان شهید رجایی 
و باهنر، فرصتی برای بازخوانی اندیشــه های نورانــی و راه مقدس مردان 
بزرگی است که برای استقلال فرهنگی و فرهنگ ایمانی ایران اسلامی خون 

پاکشان را نثار کردند و شجره طیبه دین را آبیاری نمودند. 
تاســی به آموزه ها و رفتارهای قرآنی و مدیریت ممتاز شأن در اداره کشور، 
الگویی جاودانه برای دولت های ادواری گوناگون است تا مکتب ایمان و عزت 

همچنان سربلند و سرفراز بماند.
تقارن هفته دولت با تشــکیل دولت مردمی آیه الله دکتر رئیســی ریاست 
محترم جمهوری اسلامی ایران، اتفاق خجسته ای است که بار دیگر روحیه 
مردمی و کرامت بخشی شــهیدان رجایی و باهنر به مردم را در دل ها زنده 
کرد. انتخاب هوشــمندانه وزرایی که درد دین و دغدغــه خدمت صادقانه 
دارند فرصت طلایی دیگری است تا در مســیر گام دوم انقلاب اسلامی و در 
پاسخ به منویات مقام معظم رهبری )مدظله العالی( سنگرهای کار و تلاش 
و خدمتگزاری، استوارتر از هر زمان بنا نهاده شــود و مجاهدان راستین در 
نیل به آرمان های امام و شــهیدان عزیز، به مجاهدتی دیگر مبادرت ورزند. 
فرهنگ یکی از جبهه های پر مخاطره ای است که همواره دشمنان در کمین 
آن نشسته اند تا چهره رحمانی و الهی این سرزمین فرهنگ پرور را خدشه 

پذیر کنند.
 اینک که با حسن انتخاب رئیس جمهور محترم و حسن اعتماد نمایندگان 
محترم مردم در مجلس شورای اســلامی، راهبری وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی به جنابعالی سپرده شده، خدا را شاکریم که فرزندی فرهنگ شناس 
و مدیری درد آشنا سکان داری آن را عهده دار شــده است. جنابعالی که به 
لطف حضرت حق سوابق و کارنامه ای درخشــان در مسئولیت های متعدد 
مدیریتی، اجرایی، پژوهشی و فرهنگی داشته اید این بار نیز با علمی استوارتر 
در جبهه فرهنگی، حضور یافتید تا به آرمان های فرهنگی امام راحل و رهبر 

فرزانه انقلاب لبیک گویید. 
بدین وســیله ضمن تبریک این مسئولیت خطیر و حســاس بر خود لازم 
می داند از طرف خود و خانواده بزرگ فرهنگ و ارشاد اسلامی استان اصفهان 
و قاطبه اهالی فرهنگ هنر و رســانه خطه شــهیدان و راست قامتان، برای 
آن عزیز در این ســنگر مقدس آرزوی توفیق و ســلامتی داشته و در جهت 
پیشــبرد اهداف و برنامه های اعلامی با تمام توان در جهت رشــد فضائل و 
اعتلای فرهنگ و شکوفایی بیش از پیش هنر، ادب و دانش و بینش در عرصه 
فرهنگ، مجاهدانه در کنار وزیر فرهیختــه و محترم برای خدمتگزاری بی 

منت به مردم آگاه، مؤمن و انقلابی حضور داشته باشیم./ 
رمضانعلی معتمدی مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان اصفهان

فرصت طلایی 
در مسیر گام دوم انقلاب

در پیام مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی اصفهان به وزیر جدید اعلام شد؛

 نوسان:مجمع عمومی صاحبان 
سهام شرکت آب و فاضلاب استان 
اصفهان برگزار شد. در این مجمع 
که به صورت ویدیــو کنفرانس 
برگزار شــد گــزارش فعالیت 
های شرکت در ســال منتهی به 
مورد  و  قرائت شد   ۱3۹۹/۱۲/3۰

تایید قرار گرفت.
معاون برنامه ریــزی و اموراقتصادی 
شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور 
در ابتدای این جلســه، سال 1399 را 
به دلیل شیوع ویروس کرونا و کاهش 
میزان بارندگی ها سالی بسیار سخت 
برای شــرکت هــای آب و فاضلاب 
دانست و گفت: با وجود این، مدیران 
و کارکنــان آبفای اســتان اصفهان 
با برنامه ریــزی خوبی که داشــتند 
موفق شــدند خدمــات خــود را به 
بهترین کیفیت ممکن به مشترکین 

ارائه کنند. 
مسعود خشایی همچنین به موضوع 
یکپارچه سازی شــرکت های آب و 
فاضلاب شهری و روستایی اشاره کرد 
و گفت: در این زمینه نیز آبفای استان 
اصفهان پیشتاز بود و از این آزمون با 

سربلندی بیرون آمد.
مدیرعامل آبفای اســتان اصفهان نیز 
هنگام قرائت گــزارش فعالیت های 
هیئت مدیره از کاهش بارندگی ها و 
استمرار خشکسالی به عنوان چالش 
اصلی این شرکت در تأمین آب پایدار 
مشــترکین نام برد و گفت: تکمیل و 
راه اندازی ســامانه دوم آبرســانی به 
اصفهان بزرگ از نان شب برای استان 

پهناور اصفهان واجب تر است.
هاشــم امینی افزود: تأمین آب شرب 
جمعیتی بیش از چهــار میلیون نفر 
از طریق یک تصفیــه خانه آب و یک 
ســامانه آبرســانی از نظر پدافندی 
کار بســیار خطرناکی است و هر چه 
سریع تر باید سامانه دوم در مدار بهره 

برداری قرار گیرد. 
وی در عین حال از تکمیل سامانه تله 
متری خطوط انتقال آب و بازســازی 
شبکه های فرســوده آبرســانی در 
شهرها و روســتاهای تحت پوشش 
به عنوان راهکارهایــی برای کاهش 
هدررفت و جبران بخشــی از کمبود 
آب مورد نیــاز نام برد و افزود: ســال 
گذشــته در مدت 100 روز افزون بر 
300 کیلومتــر از خطــوط انتقال و 
شبکه توزیع آب روســتاهای استان 
مورد اصلاح و بازســازی قرار گرفت 
که انجام این حجــم از عملیات لوله 
گذاری در شــرایط خاص جغرافیایی 
روســتاهای اســتان و در مدت زمان 

محدود، کاری بی سابقه بود.
مدیرعامل آبفای اســتان اصفهان در 
بخش دیگری از سخنانش به موضوع 
قدمت و فرســودگی تصفیه خانه ها 
و شــبکه جمع آوری فاضلاب شــهر 
اصفهان نیز اشــاره کرد و گفت:یکی 
از برنامه های این شــرکت در ســال 
جاری استمرار جلب سرمایه گذاری 
بخش خصوصی در قالب قراردادهای 
بیع متقابــل،BOT وBOO  برای 
بازســازی و توســعه تصفیه خانه ها 
و شــبکه های جمــع آوری و انتقال 
فاضــلاب اســت. در این نشســت 
تاکید شــد: راه اندازی ســامانه دوم 
آبرسانی به اصفهان بزرگ از نان شب

 واجب تر است.

  گزارش

سامانه دوم واجب تر
از نان شب

citizen

 نوسان: غرب آســیا به عنوان یکی از غنی 
ترین نقاط کره زمین از نظر منابع معدنی می 
باشد که متاسفانه به دلیل وضعیت سیاسی 
منطقه به صورت کافی توسعه نیافته است. در 
سال های اخیر و با توجه به اکتشافات صورت 
گرفته و همچنین افزایش ارزش مواد معدنی 
اهمیت توسعه معادن بیش از پیش آشکار 

گردیده است.
نظر  به این که سالیان متمادی آرک معدنی 
بصورت وارداتی تامین می شده است، شرکت 
ذوب آهن اصفهان به عنوان تنها تولید کننده 
آرک معدنی در غرب آسیا در راستای توسعه 

بازار و پاسخ به نیاز داخل در مرحله اول اقدام 
به تولید ارک معدنــی V21 نموده و پس از 
پاسخگویی به نیاز داخل و استقلال کشور 
از واردات این محصول استراتژیک، باتوجه 
به نیاز کشــورهای منطقه و توسعه معادن 
همسایگان اقدام به تحقیقات بازار صادراتی 
و شناسایی کشورهای دارای معادن در حال 

رشد و توسعه کرد.
 پس از مذاکره با مشتریان صادراتی، اولین 
محموله این محصول پس از تولید در نورد 
۶50 کارخانه و انجام عملیــات خم کاری،  
نورد ســرد و برشــکاری در کارگاه شرکت 

پویش معادن از شرکت های تابعه ذوب آهن، 
حمل محصول نهایی به مقصــد صادراتی 
انجام گرفــت. لازم به ذکر اســت برای این 
محموله صادراتی علاوه بر تولید درکارخانه، 
فرآیندهای تکمیلی نیز توسط شرکت های 
وابســته ذوب آهن صورت پذیرفت و به این 
ترتیب ارزش افزوده بالاتری درمقایســه با 
صــادرات پروفیل خام حاصــل گردید. در 
ادامه رشد و توسعه محصولات شرکت ذوب 
آهن، تولید آرک معدنی TH3۶ نیز مطابق 
با اســتانداردهای روز اروپا و با کاربرد معادن 

بسیار عمیق طراحی و به تولید رسید.

در تداوم صادرات محصولات با ارزش افزوده بالا؛

اولین محموله آرک معدن ذوب آهن اصفهان صادر شد

 نوسان :در بررسی آخرین عرضه شرکت ذوب آهن می توان به 3هزار تن 
معامله سبد تیرآهن مخلوط اشاره  کرد که معادل ۴5میلیارد و 785میلیون 
تومان برای بزرگ ترین کارخانه ذوب کشــور، درآمدزایی داشــته اســت. 
شرکت ذوب آهن اصفهان پس ازآنکه آخرین هفته تیرماه را ضعیف به پایان 
رسانده بود، مردادماه را در پی جبران آغاز کرد و قطعی های برق، غول های 
فولادی اصفهانی را حســابی با چالش مواجه کرد.در هفته گذشــته شاهد 
عرضه 1۶هزار و 88۶ تن انواع کالا در سبد محصولات ذوب آهن بوده ایم که 
تقاضای 27هزار و 7۶8 تنی ثبت شد، اما در بخش معاملات تنها 12هزار و 

88۴ تن از این سبد به فروش رفت.
تیرآهن: بــا نگاهی به این کالا در ســبد محصولات »تیرآهــن 1۴ تا 18 و 
تیرآهن بال پهن« ذوب آهن می توان به این نکته رســید که حجم تقاضای 

2 هزار و 7۶0 تنی و ارزش معامله 5/ 1۴ میلیارد تومانی را شاهد هستیم.
ریل راه آهن: با نگاهی به دیگر کالا در سبد این شرکت فولادی باید به بخش 
ریل اشاره کرد که تمام 80 تن عرضه این کارخانه، به مرحله معامله منتهی 

شد و درآمدزایی این بخش نیز افزون بر 2میلیارد و 152میلیون تومان شد.
سبد میلگرد مخلوط: حجم معامله ســبد تیرآهن مخلوط 107 میلیارد و 
8۶8 میلیون تومان بود که با میزان معامله 7 هزار و 38تن برای این شرکت 

به دست آمد.
سبد تیرآهن مخلوط: در بررسی آخرین عرضه شرکت ذوب آهن می توان به 
3 هزار تن معامله سبد تیرآهن مخلوط نیز اشاره کرد که معادل ۴5میلیارد و 

785میلیون تومان برای بزرگ ترین کارخانه ذوب کشور، درآمدزایی کرد.

عرضه بیش از ۱6هزار تن 
انواع کالا در سبد ذوب آهن

ذوب آهن کمبود تولید خود را جبران کرد؛

 سیاست شورای ششم شهر اصفهان برای اداره شهر تشریح شد:

دغدغه درآمدپایدار
با جلب مشارکت سرمایه گذاران، درآمد پایدار محقق شده و از فروش تراکم جلوگیری می کنیم

به  فروشی  تراکم  افزود:  قربانی  ابوالفضل 
شهرهای کشور آسیب زد و باعث شد تا 
دولت نیز این راه را دنبال کند شرایط به 
نحوی پیش رفت که جدا شدن از آن برای 

تمام شهرها مشکل شده است. 
نایب رئیس شورای اسلامی شهر اصفهان با 
اشاره به سیاست دوره ششم شورای اسلامی 
شهر اصفهان برای تحقق درآمدهای پایدار، 
تصریح کرد: بخشی از این اقدامات باید در 
سطح کلان به آن پرداخته شود مثلاً یکی از 
دلایل افزایش درآمدها، افزایش هزینه هاست 
که بخشی از این هزینه ها به دلیل رشد 
مناطق حاشیه ای ایجاد شده است. وی با بیان 
اینکه هرچقدر از توسعه مناطق حاشیه ای 
جلوگیری کنیم کمتر برای حصول درآمد به 
مردم فشار می آید، ادامه داد: البته بخشی از 
این موضوع در اختیار مدیریت شهری نبوده 
و به دلیل مهاجرت اتفاق می افتد بنابراین تا 
زمانی که مهاجرت وجود دارد، ایجاد هزینه 

نیز برای شهر وجود دارد.

افزایش درآمد پایدار
قربانی با بیان اینکه شورای شهر در چهار 
ممکن  حد  تا  دارد  قصد  پیش رو  سال 
البته  افزود:  افزایش دهد،  پایدار را  درآمد 
اقدامات خوبی در سال های گذشته انجام 
شده است که باید ادامه یابد. وی با تاکید بر 
اینکه توسعه سازوکار هوشمند باید موجب 

افزایش بهره وری در شهرداری شود، گفت: 
سیستم های هوشمند برای افزایش سرعت، 
دقت و کیفیت اقدامات راه اندازی می شود و 
اجرای درست آن می تواند هزینه های شهر را 

کاهش دهد.
نایب رئیس شورای اسلامی شهر اصفهان 
تصریح کرد: در سال های گذشته شاهد بودیم 
که بعضی اقدامات در این زمینه به خوبی اجرا 
نشد و درحالی که باید با اجرای طرح های 
حذف  سیستم  در  بخش هایی  هوشمند، 
شود اقدامات دستی نیز همراه با آن انجام 
می شد که این رویه بعدها اصلاح شد. وی با 
تاکید بر لزوم جلب مشارکت بخش خصوصی 
در عمران و آبادانی شهرها، گفت: مدیریت 
نگاه  زمانی  برهه های  بعضی  در  شهری 
بسته ای به جلب مشارکت ها داشته در حالی 
که این امکان وجود دارد که به طور مثال 
بافت فرسوده با مشارکت بخش خصوصی 
و بدون تحمیل هزینه زیاد به شهرداری 
احیا شود. قربانی با تاکید بر اینکه احیا بافت 
فرسوده با اجرای الگوی مناسب می تواند برای 
شهرداری درآمدزا باشد، ادامه داد: باید در 
این زمینه از تجارب دنیا استفاده کرد زیرا با 
موفقیت در جلب مشارکت سرمایه گذاران به 
درآمد پایدار دست یافته و از فروش تراکم و 
مواردی شبیه به آن جلوگیری خواهیم کرد. 

وی گفت: اگر برای جلب مشارکت بخش 
خصوصی برنامه مناسب به همراه نظارت 

دقیق داشته باشیم، یقیناً کار به نحو درستی 
انجام می شود؛ در گذشته از ظرفیت این 
بخش غفلت کردیم در حالی که اقدامی 
بزرگ در راستای آن چیزی است که ما 
می خواهیم. نایب رئیس شورای اسلامی 
شهر اصفهان خاطرنشان کرد: مالیات بر 
زمین و استفاده از ارزش افزوده آن بیش از 
فروش تراکم می تواند برای شهرداری درآمد 

ایجاد کند.

تحقق توسعه مبتنی بر فرهنگ 
وی با بیان اینکه طرح جامع اصفهان به خوبی 
تدوین نشده و قرار است با طرح جامعی که 
اخیراً ارائه شده جایگزین و دوباره بازنگری 
شود، اظهار کرد: امیدواریم با تجدید نظر در 
طرح جامع وضعیت بهتری در آینده اصفهان 
رقم بخورد. قربانی با بیان اینکه طرح جامع 
از طرح های فرادستی است و شورای شهر 
باید از آن تبعیت کند، تاکید کرد: طرح های 
تفصیلی برگرفته از آن است که برای تمام 
شهرها و با توجه به سیاست های کلی درنظر 

گرفته می شود. 
وی با بیان اینکه نگاه به توسعه اصفهان 
بیشتر نگاه صنعتی بوده اما اکنون بارقه های 
امید برای تغییر به سمت یک شهر تاریخی و 
فرهنگی وجود دارد، ادامه داد: بعد از انقلاب 
صنعتی که خودروها به انسان ها تحمیل شد، 
نگاه به شهرها در تمام دنیا تغییر کرد و راه را 

برای تردد راحت تر خودروها باز شد. نایب 
رئیس شورای اسلامی شهر اصفهان گفت: 
طرح جامع و تفصیلی نوع شهرسازی در ایران 
را به سمتی می برد که خودرومحور است و 
منجر به ساخت زیرگذر و روگذرها می شود؛ 
این نگاه از سوی مدیران شهری در تمام 
کشور حاکم بوده است و قبل از شهرهایی 
مانند اصفهان در تهران این معضل پیش 
آمد و مدیران می دیدند اما نگاه خود را تغییر 
ندادند. وی افزود: نظیر این اتفاق در چین نیز 
افتاد و مردم پکن علی رغم آنکه جمعیت 
بسیار زیادی را حدود 50 سال پیش تشکیل 
می دادند، با کمترین خودرو و با استفاده از 
می دادند  انجام  را  خود  کارهای  دوچرخه 
اما سه دهه بعد این شهر با ترافیک سنگین 
مواجه و مجبور به اتخاذ تدابیر ویژه ای برای 

مدیریت آن شد. 
قربانی با بیان اینکه اکنون همگان فهمیده اند 
که شهرها باید برای انسان ها آماده شود، 
ادامه داد: پیاده راه سازی یکی از مصادیق این 
رویکرد است که در اصفهان آغاز شده است 
و باید توجه بیشتری به حمل ونقل عمومی 
شده و الگوهای بهتری برای توسعه آن ارائه 
شود. نباید یک شهروند برای تهیه مایحتاج 
خود از نقطه ای به نقطه دیگر شهر سفر کند 
بلکه باید تمام خدمات و امکانات در نزدیکی و 

در دسترس او باشد

حفظ حریم شهر 
وی با اشاره به معضلات زیست محیطی 
کلانشهر اصفهان خاطرنشان کرد: یکی از این 
معضلات فرونشست است که باید علت های 
آن احصا شود. برداشت آب توسط چاه های 
بیش از طرفیت موجود یکی از عمده دلایل 
این موضوع است و تا زمانی که جلوی این 
دلایل گرفته نشود، کاری نمی شود کرد. نایب 
رئیس شورای اسلامی شهر اصفهان اظهار 
کرد: لازم است با اجرای طرح های لازم در این 
خصوص، آب به سفره های زیرزمینی برگردد 
هرچند که در صورت تحقق این موضوع، 
آسیب های فعلی آن همچنان در اصفهان 

باقی می ماند. 
وی اضافه کرد: دست مدیریت شهری برای 
جاری بودن آب در زاینده رود بسته است و 
صرفاً می توان در مطالبه گری و ارائه طرح و 

ایده نقش آفرینی کند. 
قربانی خاطرنشان کرد: در خصوص پدیده 
وارونگی هوا در فصل سرد سال که اصفهان 
در  این معضل  است، گفت:  مواجه  آن  با 
زمان خود با قوت مطرح اما پس از آن رها 
می شود که نیازمند اقدامات اساسی است. 
تغییر در  اقدامات  این  از  یکی  افزود:  وی 
قانون است و باید این قانون که صنایع در 
فاصله 50 کیلومتری شهرها از مرکز شهر 
زیرا  کند  تغییر  فعالیت هستند  به  مجاز 
شهرها گسترده شده اند و باید ملاک برای 

جایگذاری صنایع، حریم شهرها باشد.

نایـب رئیس شـورای اسـلامی شـهر اصفهان بـا تاکید بـر اینکـه احیا بافت فرسـوده بـا اجرای 
الگـوی مناسـب می توانـد برای شـهرداری درآمدزا باشـد، گفـت: بایـد در این زمینـه از تجارب 
دنیـا اسـتفاده کـرد. ابوالفضـل قربانـی در یک برنامـه تلویزیونی اظهـار کرد: بایـد برای جلب مشـارکت بخش 
خصوصـی برنامه مناسـب به همراه نظارت دقیق داشـته باشـیم. وی اضافه کـرد: یکی از گرفتاری شـهرداری ها 
چگونگـی حصـول درآمـد پایدار اسـت و یکـی از راهکارهای برون رفت از این مشـکل سـه دهه پیش از شـهر 
اصفهان شـروع شـد و به دیگر شـهرهای کشـور سـرایت پیدا کرد؛ اینکـه شـهرداری درآمد خـود را با فروش 

تراکم به دسـت آورد.

هفته نامه نوسان
گروه شهری
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  دکتر محمدرضا یوسفی

اگـر آلبر کامـو، نویسـنده صاحبنام فرانسـوی و خالـق رمان 
شـگفت انگیز "طاعـون" کـه شـیوع ایـن اپیدمـی مرگبـار 
را در شـهری خیالـی بـه نـام "اوران" بـه تصویر کشـید، در 
۴۷سـالگی، طـی یـک سـانحه رانندگـی کشـته نمی شـد و 
۱۲۰سـالگی خـود را هـم در پایـان دهـه دوم از هـزاره سـوم 
می دیـد؛ بـه احتمـال زیاد بـرای خلق رمانـی به نـام "کرونا " 
چیزی برای افـزودن به رمـان خیالی"طاعون" خود نداشـت.

رویکردهـای مدیریتـی بـه ایپدمـی، در رمـان جدیـد او هـم همـان می بود که 
در "طاعـون" بـود و ادبیـات مـردم عادی نیـز همان بود کـه در مـردم "اوران" 
بـود.  جـز اینکـه این بـار صحنه هـا واقعی بـود و خیال نبـود و مسـاحت واقعه 
هـم گسـتره ای به وسـعت جهان داشـت؛ تا نشـان دهد که بشـر، کمـاکان در 
مواجهـه بـا بدبختی هایی که هرازچندگاهی به سـراغش می آید، ناتوان اسـت...
در شـهر خیالـی و طاعـون زده رمـان کامـو، ابتـدا مـردم و مسـئولان بـا 
غافلگیـری خـاص و معمـول، مرگ ومیـر روبه تزاید حاصـل از طاعـون را به 
حسـاب اتفاق گذاشـتند؛ امـا رفته رفته حتی مـرگ عزیـزان و نزدیکان هم 

برایشـان عادی شـد:
- او هم مرد؟! کی مرد؟!

- امروز.
- با چه مرضی؟!

- با همان مرضی که از موش ها به انسان ها سرایت یافته است.
- خب. وقتی کسی بیمار است که نباید دوره بیفتد و شیپور بزند...

مرگ هـا اینگونـه عادی شـد. از نظر اسـتانداری، همه چیز کماکان عـادی بود و 
بـه زودی عادی تـر هم می شـد؛ اما دیگر کسـی به وعده هایـش، وقعی نمی نهاد 
و البتـه آنهـا نیـز به هشـدارهای دکتر "ریو" کـه پنجه در پنجـه نابرابر طاعون 
افکنـده بـود، وقعـی نمی نهادنـد و مقاومـت در برابر این هشـدارها محـدود به 

متولیان امـر هم نبود.
 "کشـیش پانلو" هم تلاش او را به سـخره گرفته بود و می گفت: "الحق که خود 

پزشـک هم یک بیمار است و تعداد پزشـکان از تعداد بیماران بیشتر است"!
امـا مقاومت هـا یکـی پـس از دیگـری درهـم شکسـت. اگرچـه خـود دکتـر ریو 
هـم، رفته رفتـه تـوان مقابله بـا بیمـاری را از دسـت داد. او که ابتدا بـه امید مردم 
تبدیل شـده بود و آنها در کنار بیماران خود با نگاه ملتمسـانه می گفتند: "دکتر! 
نجاتـش بـده"؛ اکنـون و درحالیکـه از خسـتگی و بی خوابی، دسـتانش می لرزید، 
می گفـت: "ببریـد، بگـذار بگـذرد" و آنها می گفتند: "آیا شـما چیزی بـه نام قلب 

در وجودتـان نیسـت؟..." و او هیچ پاسـخی نمی گفت.
امـا کشـیش پانلـو هـم بالاخـره از در همـکاری و همراهـی بـا دکتر ریـو برآمد و 
در کلیسـا میتینگـی بـا ایـن عنـوان ارائه کرد که: "کشـیش با پزشـک مشـورت 

می کنـد...".
همقطـاران پانلـو از پـی انـکار او برآمدند و فریـاد زدند کـه: "پدر پانلـو در حال از 
دسـت دادن ایمان خود اسـت و اگر یک کشـیش با پزشـک مشورت کند، نتیجه 

همیـن اسـت". و پانلو گفت:
"بـرادران مـن! عشـق به خدا، عشـق دشـواری اسـت. عاشـق او باید تـرک کامل 
خـود کند. کسـی که عاشـق خداسـت، چون و چـرای ازدسـت داده های خـود را 

ندارد..."
در میـان مـردم، سـوءتفاهم ها بیشـتر می شـد. آنها کینـه ای به هم نداشـتند؛ اما 

درک متقابلـی هـم از هم نداشـتند. همه چیـز مجازی شـده بود...
مسـئولان و متولیـان، کماکان تـلاش می کردند همه چیز را عادی جلـوه دهند و 
کارهـا را صرفـا با اتکا بر دسـتور و دیوانسـالاری حل کنند؛ اما اپیدمـی راه خود را 

می رفـت و بر ایـن رویکردها پوزخنـد می زد.
در ایـن میـان، کسـانی کـه خوش خیال بودنـد، می گفتنـد: "مانند جنگ اسـت 

زود تمـام می شـود...".
امـا به.رغـم آن، آدم هـا چـه دارا و چـه نـدار، در کمـال عدالـت و در کنـار هـم 
می مردنـد. "گتـار" کـه قبـل از طاعـون در فکر خودکشـی بـود، اکنـون رضایتی 
در وجـودش شـکل گرفته بود و می گفت: "طاعون لشـگر انتقام مـن از جامعه ای 

اسـت که بـه بی رحمـی گرفتار شـده اسـت...".
در میـان مـردم عـادی، چون وچراها به انتقاد از اسـتانداری ختم می.شـد و حتی 
بـه توهـم توطئـه روی آورده بودنـد و می گفتنـد: "طاعـون را بـرای ایـن آورده اند 
کـه مـا را به صـورت گلـه ای بکشـند و آمـاری کـه از کشـته ها می دهنـد، واقعی 

نیست..."!
بقالـی که سـه مـاه اجنـاس را احتکار کـرده بـود؛ در چهارمین ماه، خود تسـلیم 

طاعون شـد...
بالاخـره طاعـون پروبـال خـود را برچید و مردم در کریسـمس آن سـال برخلاف 
سـال های قبـل، بـرای دیـدار بـا مردگان حتـی به گورسـتان هم نرفتنـد؛ چراکه 

همه شـهر، گورسـتان بود.
بـا پایـان طاعون، مدال هـای قهرمانی در میان متولیان اسـتانداری تقسـیم شـد 
و ایـن درحالـی بـود کـه "دکتـر ریـو" عزیزان خـود از جملـه همسـرش را هم از 

دسـت داده بود.
او کـه همـان خـود کامـو" بـود، به نوشـتن داسـتان طاعـون پرداخت و نوشـت: 
"طاعـون زدگان ماندنـد تا داسـتان بی عدالتی هـا را روایت کننـد و دیگرانی هم در 
آینـده بـر آن بیفزاینـد و آن را بـه کسـانی تقدیم کنند که جان بر کـف به مبارزه 

بـا طاعون پرداختنـد و در دل مردم، جاودانـه ماندند....
 و اضافـه کـرد که: "طاعون نخواهد مرد؛ شـاید در گوشـه ای از وسـایل شـخصی 

پنهـان بمانـد و بـاز در دوره ای دیگـر، موش هایـش را بیدار کنـد".../

"قفل" برای این روی در قرار داده شــده که آدم درســتکار را 
درســتکار نگه دارد! یک درصد از مردم ریاکار و دزد هستند! 
اینها به دنبال بازکردن قفل ها و دستبرد به خانه ها هستند.  و 
یک درصد از مردم نیز همیشه درستکار هستند و تحت هیچ 
شــرایطی ریاکاری نمی کنند! باقی 98 درصد مردم، تا زمانی 
درستکارند که همه چیز درست باشد! اکثر آنها، اگر شرایط به 
نحوی رقم بخورد که به حد کافی وسوسه شوند، آنها نیز ممکن 

است دست به خطا بزنند!
در واقع  تمام آدم ها، پتانســیل کج روی را دارند، اما قیمت هر 
کسی، با دیگری فرق دارد!! و آستانه وسوسه هر کسی، با دیگری 
متفاوت است! نویســنده در کتاب »پشــت پرده ریاکاری!!« 

آزمایش های جالبی انجام داده است ؛ 
او در یک رستوران به عده ای از مشتریان چند سؤال می دهد تا 
آنها در ازای گرفتن 5 دلار به این سؤالات پاسخ دهند، اما هنگام 

دادن پول به جــای 5 دلار 9 دلار می دهد!! و به گونه ای تظاهر 
می کندکه حواسش نیست و اشتباهاً 9 دلار داده است!  برخی 
ازمشتریان صادقانه ۴ دلار اضافه را برمی گردانند اما عده ای هم 
به روی خود نیاورده و 9 دلار را در جیب می گذارند و رستوران 
را ترک می کنند! در آزمایش دیگری همین کار تکرار می شود 
با این تفاوت که نویسنده در هنگام گفت و گو با مشتریان، تلفن 
همراهش زنگ می خــورد و چند دقیقــه ای با تلفن صحبت 
می کند و در انتها از مشتری برای اینکه وسط گفت و گو با آنها، 
به تلفن همراهش جواب داده عذرخواهی نمی کند و به نوعی 
بی احترامی میکند! در این آزمایش تعداد کســانی که ۴ دلار 
اضافه را برمی گردانند کمتر از آزمایش اول است! وقتی مشتریان 
احساس می کنند نویسنده، وقت آنها را بدون عذرخواهی گرفته، 
درصدد انتقام بر آمده و پول بیشتری که اشتباهاً نویسنده به آنها 
داده را باز نمی گردانند! این آزمایش حاوی نکته جالبی است که 
می توان از آن برای توجیه اینکه چرا در بعضی مناطق جهان آمار 

بالایی از ریاکاری و دزدی و ناهنجاری وجود دارد، استفاده کرد.
مردم زمانی که حس می کنند به آنها از سوی دولت یا سازمان 
ظلم می شــود یا حق آنها در جایی خورده می شود، هرجا که 
دستشان برسد ســعی خواهند کرد تا با ریاکاری و دزدی این 
حق خورده شــده را جبران کننــد...! در صورتی که الگوهای 
رفتاری حاکمیت به شکلی باشد که مردم احساس ظلم کنند، 
مردم خود را محق به نادیده گرفتن هنجارهای اخلاقی خواهند 
دانست و ریاکاری و دزدی و تقلب و ... در جامعه پررنگ شده و 

بعد از یک دوره زمانی از اخلاق، تنها نامی باقی خواهد ماند...

با توجه به گزارش مرکز آمار، نرخ تورم نقطه اي و سالانه گروه تفریح و فرهنگ 52.3 و 
۴5.2 درصد است. اگرچه در ماه هاي گذشته نیز تفریح و فرهنگ یکي از کالاهایي بود که 
افزایش قیمت آن سبب بروز نگراني هایي شده بود. به باور کارشناسان با افزایش تورم این 
گروه کالاها، در آینده اي نه چندان دور این کالا از سبد مصرفي خانواده ها حذف مي شود. 
از سوي دیگر درصد تغییرات شاخص قیمت در دهک هاي هزینه اي کل کشور از ۴۴.۶ 

درصد براي دهک ششم تا 50،0 درصد براي دهک دهم است.

بر اساس شاخص ترکیبي در سال گذشته، به لحاظ وضعیت محرومیت، شرایط استان هاي 
سیستان و بلوچستان، خراسان شمالي و لرستان از سایر استان ها بدتر بوده و در مقابل 
استان هاي تهران، یزد و البرز از وضعیت نسبي بهتري برخوردار بوده اند. داده هاي پایگاه 
اطلاعات رفاه ایرانیان، استان سیستان و بلوچستان بالاترین نرخ فقر و استان یزد پایین تر نرخ 
فقر را داشته است.  پایگاه اطلاعات رفاه ایرانیان عنوان کرده که استان سیستان و بلوچستان 

بالاترین نرخ فقر واستان یزد، پایین ترین نرخ فقر را داشته است.

نقشهمحروميتدراستانهاتفريححذفميشود؟

طاعون و کرونا

   پاندمی 

 اقتصاد رفتاری
یادبود

پشت پرده ریاکاری

نگاره

اکونومیست

هفته نامـه اکونومیسـت در مطلبی به کم آبـی فاجعه بار 
در کشـورهای خاورمیانـه و شـمال آفریقـا پرداخته و 
هشـدار داده اسـت که در آینده ممکن اسـت، »کمبود 
آب« آتـش جنـگ در خاورمیانـه را شـعله ور کنـد. 
اکونومیسـت در شـماره جدید خود پرونـده ای مفصل 
درباره تبعـات گرمایش زمین "تغییر اقلیـم" گردآوری 
کرده و در یکی از مقالات آن، به خشکسـالی گسـترده 
در خاورمیانه و شـمال آفریقا پرداخته و نوشـته اسـت:

کشـورهای خاورمیانـه و شـمال آفریقـا خشـکیده  اند، و دولت هـا نیـز 
 اوضـاع را بدتـر می کننـد. پیش بینـی مـی شـود بارندگی هـا در بعضی 
از نقـاط بـه طـور ناگهانـی کاهـش یابـد، و کشـاورزان ناچـار بـه حفـر 

چاه هـای بیشـتر روی آورنـد، سـفره های زیرزمینی را 
تخلیـه کننـد و بـه طـور بالقوه منجـر به آسـیب های 
غیرقابل جبـران زیسـت محیطی  شـوند. برخـی مانند 
اسـرائیل و کشـورهای عربـی حـوزه خلیـج فـارس 
بـا ایـن مشـکل مقابلـه کرده انـد و بـه نیـروگاه هـای 
آب شـیرین کن متکی هسـتند کـه می توانند بـا انرژی 
خورشـیدی کار کننـد و یـک متر مکعب آب شـیرین 
"برای 3000 بطری آب کوچک کافی" را با 50 سـنت 

تولیـد کنند.
بانـک جهانـی می گویـد، کشـاورزی سـهم قریـب به 
اتفـاق آب شـیرین منابع آب زیرزمینی یا سـطحی در 
سراسـر جهان را تشـکیل می دهد. سـهمی که بالغ بر 
حـدود 70 درصـد اسـت و این نسـبت در خاورمیانه و 
شـمال آفریقا حتی بیشتر اسـت و به حدود 80 درصد 
می رسـد. چگونگـی محصـولات در مناطـق خشـک کامـلًا بـه آبیاری 
بسـتگی دارد و مقامـات می گوینـد کـه حمایـت از کشـاورزی، مبنای 
مهاجرت روسـتایی اسـت و نیاز به اسـتفاده از ارز سـخت برای واردات 
مـواد غذایـی را کاهـش می دهـد. به عنـوان مثـال، مصر به کشـاورزان 
خـود اجـازه می دهـد آبیـاری خـود را از رود نیـل تأمین کننـد و صرفاً 
هزینـه پمپـاژ آن را می دهند. این یارانه ها مدت هاسـت که کشـاورزان 

منطقـه را بـه هدر رفتـن آب در مقیاس گسـترده ترغیـب می کند.
هنـوز هم رهبران خاورمیانه دوسـت دارنـد از آب ارزان بـه عنوان راهی 
برای جلب پشـتیبانی یا حفظ منافع شخصی استفاده کنند. حاکمیت 
اردن، یکی از خشـک ترین کشـورهای جهان، از این مسئله برای مقابله 

با کشـاورزان قدرتمند قبایل در دره اردن اسـتفاده می کند.

در ایـران بـرای خنـک سـازی کارخانه هـای تولیـد فـولاد در اصفهان و 
دیگـر مصـارف آبـی ایـن اسـتان نـه تنهـا از آب شـیرین رودی که در 
نزدیکی اصفهان اسـت، اسـتفاده می کند، بلکه آب یـک رودخانه دیگر 
را نیـز تغییر مسـیر داده اسـت. اعتراضات ایران، در اسـتان خوزسـتان، 
محـل زندگی بیشـتر اعراب این کشـور، رخ داده اسـت. بـرای دوره های 
طولانی، بیشـتر آب شـیرین ایران از اسـتان خوزسـتان عبور می کرد. 
قدیمی هـا بـه یـاد می آورنـد که کشـتی هایی که بـه آمریـکا می رفتند 
از رودخانـه کارون عبـور مـی کردند. امـا احداث ده ها سـد، رودخانه ها و 

باتلاق های خوزسـتان را خشـک کرده اسـت. 
ماجـرا در عـراق نیـز تقریبـاً به همیـن منوال اسـت، جایی کـه احداث 
یک کارخانه بزرگ آب شـیرین کن سـال ها بـه تأخیر افتاده اسـت، زیرا 
گروه هـای حاکم این کشـور در مورد اینکه چه کسـی اعتبار قـرارداد را 

می گیرد، بـا یکدیگر اختـلاف دارند.
جنگ باعث شـده اسـت که زیرسـاخت های آب برای برخی از کشورها 
سـخت شـود و از آب بعنوان سـلاح استفاده می شـود. جهادگران دولت 
اسـلامی سـعی کردند سـد فرات را بزنند تا مردم مخالف خود در عراق 

را تشنه بگذارند. 
آب حتـی می توانـد عامـل اصلـی درگیری هـای آینـده باشـد. اران 
فیتلسـون از دانشـگاه عبری اسـرائیل می گوید، نمک زدایی آب ارزان تر 

از جنـگ بر سـر آن اسـت. 
هنـوز هـم ناآرامی هـای مربوط بـه آب می توانـد عواقب جهانی داشـته 
باشـد. بـه عنـوان مثـال  یمنی هـا در حـال حاضر روسـتاهای خشـک 
شـده را رهـا می کننـد. بـدون مشـارکت، مدیریـت و سـرمایه گـذاری 
بهتـر، میلیون هـا نفـر از سـاکنان منطقـه بـا خطـر تبدیـل شـدن به 

»پناهنـدگان اقلیمـی« مواجه انـد.

خاورمیانه و شمال آفریقا خشكیده  اند!

الوعده صفا

نام آوران

در  فروردیـن سـال 1323  در 15  پاکـزاد  بیـژن 
تهـران بـه دنیـا آمـد و بـرای تحصیل به سـوئیس 
مهاجـرت کـرد. او در سـوئیس آموخت که سـلیقه 
افـراد ثروتمنـد چگونه اسـت و بـا روش های جلب 
توجـه آنها بـرای خرید و سـفارش اجنـاس لوکس 

آشـنا شد.
پاکـزاد وقتـی در سـال 1352 بـه آمریـکا رفت بـه خوبی می دانسـت باید 
درهـای فروشـگاه مجلـل خـود را تنها بـه روی افـراد خاص باز کنـد و به 
همیـن سـبب در اولین روز افتتاح بوتیک اختصاصی خـود در رودیو درایو 
شـهر بورلـی هیلـز، تابلویـی بـا عبارت »تنهـا با وقـت قبلی« روی سـردر 

فروشـگاه نصب کرد. فروشـگاهی که از آن به عنـوان گران ترین بوتیک در 
سراسـر جهان یاد می شـود. سـبک زندگی او همخوانی نزدیکی با کسـب 
و کارش داشـت. کاخ مجللـی کـه محـل زندگـی او در بورلـی هیلـز بود و 
در سـال 2013 بـه قیمـت 9/8 میلیون دلار به فروش رسـید، کلکسـیون 
اتوموبیل هـای لوکـس و گران قیمـت، جـت اختصاصـی، خوش پوشـی 
کم نظیـرش، دقـت و وسـواس در طراحـی سـاختمان و مبلمـان بوتیـک 
بیـژن در رودیـو درایـو همگـی نشـان از آن داشـت کـه ایـن طـراح نخبه 
و تولیدکننـده کم نظیـر، خـود نیـز به سـبک زندگی تجملاتی و اشـرافی 

اعتقـاد و علاقه وافـری دارد.
لباسـهای مردانـه، عطـر و ادوکلن نفیس بیژن، جواهرات و اشـیای تزئینی 

از محصـولات اصلـی بوتیـک بیـژن بـود.از مشـتریان مشـهورش میتوان: 
خوان کارلوس پادشـاه اسـپانیا، مایکل جردن، آرنولد شـوارتزینگر، ریگان، 
جیمـی کارتـر، جورج بوش، بیل کلینتـون، باراک اوبامـا، ولادیمیر پوتین، 
مـاری کـری، آنتونـی هاپکینز، تام کـروز و بسـیاری از بازیگران برجسـته 
هالیوود و مشـاهیر دیگر اشـاره کرد. از مهمترین دستاوردهایش، همکاری 
او بـا شـرکت خودروسـازی رولز رویس بود، ایـن کمپانی معتبر بریتانیایی 
طراحـی داخلی و دکور تعـدادی از اتوموبیلهای لوکس و گرانقمیتش را به 
ایـن هنرمنـد ایرانی سـپرد. این خودروها بـه مدل بیژن شـهرت دارند و از 
جملـه گرانتریـن محصولات این کمپانی هسـتند که فقط تعـداد کمی از 

آنها برای مشـتریان ویژه تولید شـده اسـت.

بیژن پاکزاد؛ ایراني شیك دوز آمریكا

نماد آرمان خواهی 
دینی و انسانی

در جایـی خوانـدم کـه بـه محمدرضـا 
حکیمـی لقـب فیلسـوف عدالـت دادند. 
نمیدانـم تـا چه حـد این حرف درسـت 
اسـت اما آرمان و تمـام دغدغه حکیمی. 
عدالـت بـود. مجلـدات 3 تـا ۶ کتـاب 
الحیـات به بحثهـای اقتصـادی پرداخته 
اسـت. ایـن کتـاب. منبعی الهـام بخش 
بـود و من در دهـه 70 در تدریس مبانی 
اسـتفاده  زیـاد  آن  از  اسـلامی  اقتصـاد 
کـرده ام و آن را بارهـا و بارهـا خوانـدم و 
ذهنـم را بسـیار درگیـرش کردم.  شـاید 
از نـگاه برخـی. الحیـات نوعی نـگاه چپ 
دوران  در  کـه  باشـد  دیـن  بـه  گرایانـه 
پارادایـم سوسیالیسـم از جذابیـت زیادی 
روش  منطـق  از  امـا  بـود.  برخـوردار 
اسـتنطاق. حکیمی پرسـش هـای زمانه 
را بـر قـرآن و متون شـیعی عرضـه کرد و 
دریافتهایی از آن را در الحیات به اشتراک 
گذاشـت کـه بـه حـق تازگـی داشـت. 
حکیمـی پـرده از رخ برخـی روایات نیز 
کنـار زد و غبـار خـاک را از آنـان که 1۴ 
قـرن مغفـول واقـع شـده بودنـد. زدود. 
او مسـتند بـه آیـات قرآنـی و روایات به 
تقسـیم بندی سـطوح زندگـی از کفاف 
تـا تکاثـر پرداخـت. گرچـه به گونـه ای 
سـطوح مصـرف در سـخنان ابـن قیـم. 
غزالـی. ابـن حـزم و دیگـران نیـز آمـده 
بـود امـا نـوع ورود ایشـان متفـاوت بود. 
وی برخـی جوامع را تکاثـری نامید و به 
خوبی توانسـت ابعاد آن را از منظر دینی 
به نمایـش بگذارد و اثرات مخـرب آن را 
نشـان دهد. اسـلام عثمانـی وی ناظر بر 
جامعـه تکاثـری به ظاهر دینی اسـت. از 
نظر او اسـلام یا علوی اسـت یا عثمانی. 

سـومی ندارد. 
حکیمـی پـس از انقـلاب توانسـت بـر 
ذهـن نسـل جـوان حوزویـان در دهـه 
۶0 و 70 اثرگـذار باشـد. گرچـه بلـوغ 
فکـری آن نسـل موجـب شـده اسـت 
کـه آراء مسـتقلی داشـته باشـند امـا 
قطعـا دغدغـه هـای حکیمـی بـر جان 
آنان نشسـته اسـت.  برای کشف مکتب 
اقتصادی اسـلام کوشـش های متعددی 
شـده است. شهید صدر سـعی کرد تا از 
منبع فقه به نظام سـازی بپـردازد راهی 
پرچالـش و نامقبـول در نـزد فقیهـان 
مقیـد به نـگاه سـنتی را طی کـرد و در 
محافـل علمی حوزویان از آن اسـتقبالی 
نشـد. امـروز جامعـه مـا بـه او و غدغـه 
هایـش نیازمنـد اسـت. بـه دور از ورود 
بـه جزئیـات الحیـات کـه جـای بحـث 
فـراوان دارد. رویکرد کلـی اقتصادی وی 
و حساسیت شـدیدش به فقر و نابرابری 
منطبـق با نهج البلاغه اسـت. اگر چنین 
حساسـیتی در میـان متولیـان امـر در 
ایـران وجود داشـت. جامعه مـا به اینجا 
نمـی رسـید کـه 38 درصـد بـر اسـاس 
آخریـن پایـش زیـر خـط فقر باشـند و 
50 درصـد نیازمنـد یارانـه و گروهـی از 
جوانـان مـا تا به کمر سـر در سـطلهای 
زبالـه کـرده باشـند. بـه اسـتناد خطبه 
سـوم نهـج البلاغـه. حکومتهـا را مـی 
توان بر اسـاس درجه فقر مردم و سـطح 
نابرابـری ناموجه ارزیابـی کرد.  حکیمی 
نمـاد آرمانخواهی دینی و انسـانی بوده و 
تلنگـری اسـت که هر دردمند نیـاز دارد 
تـا بدانـد آرمانهـا چیسـت و مـا در کجا 
ایسـتاده ایم. خداونـد روح او را با بزرگان 

دیـن محشـور گرداند.
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اگر "آلبرکامو" کتاب کرونا را می نوشت؛

  منصوره دهقان


